
Egyetemi ifjúsági parlament
ífaiánss az igény 

a  demokrácia fejlesztésére
November 22-én gyűlt össze 

egyetemiünk többszáz fiatalja, 
hogy az év, az éveik során fel
gyülemlett problémák, tapasz
talatok alapján értékelje az if
júságpolitika, az ifjúság gond
jainak megoldása terén elért 
eddigi eredményeikét és közö
sen ’ jelölje ki á továbblépés 
irányait.

A parlament első aktusa
ként Szilvásy György levezető 
elnök javaslatára a részt ve
vők néma felállással adóztak 
a közelmúltban elhunyt Csiz
madia Ernő rektor emlékének.

A ímesemlékezés perce után 
SZUHAY MIKLÖS általános

rektorhelyettes fűzött rövid ki
egészítést az előzőleg írásban 
közzétett állami anyagokhoz. 
Érzékeltette a rekonstrukció 
alatti nehéz helyzetet és utAt 
arra. hogy ilyen körülményeik 
között az elmúlt időszakban is 
helyit álltak az egyetem dolgo
zói, hallgatói. Ezt követően a 
kari parlamentek tapasztalatai 
alapján emelt ki néhány gon
dolatot az írásos anyagokból.

FERENCZ GABOS, a KISZ-
bizottság korreferátumának 
szóbeli kiegészítésében egye
bek közt arra hívta fel a fi
gyelmet, hogy a KlSZ-bizott-

ság kezdeményezése! — ame
lyek új, demokratikus, önkor
mányzati jellegű egyetemi 
közművelődési struktúra meg
teremtésére, az ifjúsági parla
mentek határozatait folyama
tosan nyomon követő ifjúsági 
bizottság kialakítására, az ösz
töndíjszabályzat módosítására 
st'o. vonatkoznak — előmoz
dítják az egyetemi viszonyok 
fejlődését, illetve a javaslatok 
megvalósulásának garanciá
jául is szolgálhatnak. A hozzá
szólások első blokkjában első
sorban fontos és aktuális 
egyetemi ügyek kerültek elő.

MERÉNYI MIKLÖS (II.
éves) a nyári szakmai gyakor
latok akut gondjainak, ko
molytalanságának kiküszöbö
lését konkrét, régóta magunké
nak vallott javaslatokkal szor
galmazta. Igényelte, hogy a 
rekonstrukció eredményekép
pen a korszerűbb oktatás, a 
közművelődés, a sport minél 
megfelelőbb feltételeket nyer
jen, ehhez pedig a rekonstruk
ciós elgondolások, tervek nyil
vánosságának bővítését kérte.

SPÉDER ZSOLT (V. éves) 
azt hangsúlyozta, hogy az ok
tatási reformfolyamat meg
torpant, az ifjúság javaslatai 
nem érvényesültek. A közre
adott új intézkedési terv 
szemmel láthatóan a mai kép
zési rendszer változatlanul ha
gyására épül. A Rajk László 
Szakkollégium véleményét is 
tolmácsolva továbbra is a vá
laszthatóság növelése és az ál
talánosan kötelező óraszám 
alapos csökkentése mellett ér
velt. Javasolta, hogy az egye
tem — a hallgatók és a fiatal 
oktatók tapasztalatszerzése, tá
jékozódása érdekében is — 
fejlessze, bővítse nemzetközi 
kapcsolatait. Végül a szakkol
légium támogatásáról biztosí
totta a KISZ-bizottság szerve
zeti javaslatait.

KABDEBÓ FERENC (IV. 
éves) a Studium Generale rég
óta tarthatatlan helyzete, kö
rülményei javítása’ érdekében 
emelt szót. Az SG-től koráb-

(F oly tatás a 3. oldalon)
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Pártértekezleti elskésziiletek
A legutóbbi pártbizottsági 

ülés — Selmeci Lajos pb-titkár 
előterjesztése alapján — 3 bi
zottságot hozott létre a pártér- 
tekezleti munka előkészítésére. 
Ezek a következők:

Jelölést előkészítő bizott
ság.

Feladata előkészítő beszélgeté
sek alapján tájékozódni a párt
értekezlet kádermunkájáról, 
amellyel a jelölő bizottság 
munkájához nyújtanak segítsé
get. Vezetője Selmeci Lajos. 
Tagjai Somogyi Béláné, Szar
vas László, Erdei György, Vá
mosi Sándor, Kovács Sándor, 
Kerekes Sándor, Szigeti Endre 
és Homyák János.

Dokumentumokat összeál
lító bizottság.

Feladata a pártértekezleti do
kumentumok megszerkesztése, 
összeállítása a pártértekezlet 
előtt, közben és után. Vezetője 
Gyenge Zoltán. Tagjai Paizs 
János, Poller Imre, Kollarik 
Amália, Huszár Ernő, Megyeri 
Endre, Ferencz Gábor.

Szervező bizottság.
Feladata a pártértekezlet sike
res formai, szervezett lefolyá
sának biztos szavatolása. Veze
tője Némethi Gábor. Tagjai 
Buda Györgyné, Róth József - 
né, Csata Sándor és Bozzay 
László.

Majd megtárgyalta a pb a 
februári pártértekezleti beszá
moló vázlatának tervezetét. A 
hozzászólók néhány kiegészítő 
javaslata után a pb elfogadta a 
tervezetet.

Ezt követően a pb a vb ja
vaslatára kooptálta tagjai közé 
a KISZ-bizottság titkárát, Fe
rencz Gábort. Ezzel az idő 
múltával többek eltávozásai 
miaitt lecsökkent pb taglétszá
ma 33-ra emelkedett.

A testület néhány szervezeti 
kérdésben is állástfoglalt. El
fogadta, hogy a rektori hivatal 
alkalmazotti állományának 
pártcsoportja saját kérésére és 
a vb döntése alapján a jövő
ben a kér. kari pártalapszer- 
vezet helyett a gazdasági hi
vatal pártalapszervezetében vé
gezze munkáját. Jóváhagyta a 
Nyelvi Intézeti pártcsoport ön
álló pártalapszervezeti műkö
dését, és végül megszüntette az 
általános kari pártvezetőséget.

F e l h í v á s !
A Magyar Vöröskereszt 

egyetemi alapszervezete első- 
segálynyújtó-tanfolyamot szer
vez egyetemünk dolgozói és 
hallgatói részére. Megfelelő 
számú jelentkező esetén a 6-8 
hetes tanfolyam 1985. február 
hónapban indul. A tanfolya
mot a Vöröskereszt kerületi 
vezetősége által biztosított or
vosok vezetik. A tanfolyam el
végzéséről szóló igazolást a 
gépjárművezetői jogosítvány

megszerzéséhez kötelezően elő
írt elsősegélynyújtó vizsgaként 
is elfogadják.

A tanfolyamra 1985. január
15-ig lehet jelentkezni, aa 
egyetem főépületében a köz- 
gazdasági elméletek története 
tanszéken, valamint a Kinizsi 
utcai épületben, a technológiai 
tanszéken.

Magyar Vöröskereszt 
egyetemi alapszervezete

Nívódíjak
Legutóbbi ülésén nívódíjat 

ítélt oda az egyetemi KISZ-bi- 
zottság a készülő új Oktatási 
Törvény tervezetét véleménye

ző KISZ-es munkabizottság*
nak, továbbá a kollégiumközi 
filmklubnak a színvonalas, az 
egyetem érdekében folytatott 
munkáért.
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A z  e l m ú l t  4 0  e s z t e n d ő  
t á r s a d a l m i  f e j l ő d é s e

A Magyar Tudományos 
Akadémia, az MSZMP KB 
Párttörténeti, Társadalomtudo
mányi Intézete, a Politikai 
Főiskola, az Eötvös Lóránd 
Tudományegyetem, a Marx 
Károly Közgazdaságtudomá
nyi Egyetem tudományos ülés
szakot rendez, Az elmúlt 40 
esztendő társadalmi fejlődése 
témakörben. A Magyar Tudo
mányos Akadémia dísztermé
ben megrendezésre kerülő 
ülésszak december 10-12-én 
lesz.

A tudományos ülésszak rész
letes programja a következő: 
December 10-én, hétfőn 10 
órakor

1. Elnöki megnyitó: Szent- 
ágothai János akadémikus

2. Az elmúlt évtized a ma
gyar történelemben. Előadó: 
Berend T. Iván akadémikus.

3. Hazánk nemzetközi hely
zetének változásai. Előadó: 
Berecz János, a történelem- 
tudomány kandidátusa.

4. A magyar társadalom
szerkezetének alakulása. Elő
adó: Huszár István, az
MSZMP Központi Bizottságá
nak tagja.
Délután 3 órakor

1. Szocializmus és nemzet
tudat a felszabadulás utáni 
magyar fejlődésben. Előadó: 
Pach Zsigmond Pál akadémi
kus.
Korreferátumok

2. A népi demokratikus ál
lamiság alakulása és fejleszté
sének irányai: Halász József, 
az állam- és jogtudomány 
kandidátusa.

3. A népi demokratikus fej
lődés nemzetközi és hazai fel
tételei: Balogh Sándor, a tör
ténelemtudomány kandidátusa.

4. E'mélet és no’itika: Sza
bó Bálint a történelemtudo
mány kandidátusa.

5. Internacionalizálódás és 
nemzettudat a 80-as években: 
Baloah András, a történelem
tudomány kandidátusa.

6. A felszabadulás és a de
mokratikus fordu’at a köztu
datban: Orbán Sándor, a tör
ténelemtudomány doktora. 
December 11-én, kedden 9 
órakor

1. A gazdaságpolitikai és 
Irányítási koncepciók fejlődése

az elmúlt évtizedek során. 
Előadó: Bognár József akadé
mikus.

2. Iparunk negyvenéves fej
lődése. Előadó: Vajda György 
akadémikus.

3. Mezőgazdasági eredmé
nyeink forrásai. Előadó: Sipos 
Aladár akadémikus.

4. Társadalompolitikánk 
negyven éve. Előadó: Kulcsár 
Kálmán akadémikus.
Délután fél 3 órakor

Korreferátumok
1. Külgazdasági kapcsolatok 

és a magyar gazdasági fejlő
dés: Kozma Ferenc, a közgaz
daságtudomány doktora.

2. Új paradigma felé? Egy 
fejezet a szocialista gazdasági 
elmélet történetéből: Mada
rász Aladár, tudományos mun
katárs.

3. A növekedés hajtóerői és 
forrásai: Román Zoltán, a köz
gazdaságtudomány doktora.

4. A magyar mezőgazdaság 
iparosodása: Burgert Róbert, a 
közgazdaságtudomány kandi
dátusa.

5. Gazdasági és társadalmi 
fejlődésünk kölcsönhatásai: 
Nyitrai Ferencné, a közgazda
ságtudomány kandidátusa. 
December 12-én, szerdán 9 
órakor

1. A tudományos kutatás és 
a műszaki fejlesztés negyven 
éve. Előadó: Láng István aka
démikus .

2. A művészeti kultúra 
negyven éve. Előadó: Tóth De
zső akadémikus.

3. Marxizmus a magyar kul
túrában. Előadó: Tökei Fe
renc akadémikus.

Korreferátumok
4. Nemzeti és egyetemes jel

leg képzőművészetünkben: 
Aradi Nóra, a művészettörté
neti tudomány doktora.

5. Közművelődésügyünk a 
felszabadulás után: Vitányi 
Iván, a szociológiai tudomány 
doktora.

6. A konfliktusok feltárásá
nak ie'entősége a társadalmi 
fejlődésben- Ancsel Eva, a fi
lozófiai tudomány doktora.

7. A Lukács-receoció válto
zásai a felszabadulás után: 
Lerdvai L. Ferenc, a filozófiai 
tudomány kandidátusa.

8. Zárszó.

„A tervezet ellentmond
a társadalmi, gazdasági folyamatoknak"

Együttes illés véleménye az oktatási törvénytervezetről
EGYÜTTES ÜLÉST tartott 

az egyetemi tanács, az MSZMP 
egyetemi bizottsága, a KISZ- 
bizottság, valamint a szak- 
szervezeti bizottság november 
26-án. Selmeci Lajos pb- 
titkár, az ülés elnöke méltat
ta a közeli napokban elhunyt 
rektorunk, Csizmadia Ernő ér
demeit, majd a jelenlevők 
egyperces néma felállással 
adózták Csizmadia Ernő em
lékének.

Az együttes ülés az oktatás
ról szóló törvénytervezet meg
vitatását tűzte napirendjére. 
Avar György terjesztett vita
indítót az ülés elé. Mint is
meretes, a tanszékek, intéze
tek, a társadalmi testületek 
már véleményezték a terveze
tet, s az így Összegyűlt több 
mint 60 oldalnyi észrevételből 
emelte ki Avar György a

legfontosabbakat. Elmondta, 
hogy a tervezet minden eddi
ginél átfogóbban tárgyalja az 
oktatás kérdéseit, többek sze
rint, pozitívuma, hogy össz
hangban van azokkal a konk
rét oktatásfejlesztési tervek
kel, amelyek ez idáig napvilá
got láttak. Többen felvetették, 
hogy számtalan olyan része 
>an, amely túlzottan konzer
válja az adott helyzetet, il
letve amely távol áll a rea
litásoktól. Nem tűnik ki, 
hogyan válik egyszerűbbé 
az egyetem irányítása, nem 
követ megfelelő logikát. 
Sokan kifogásolták a ter
vezetben megnyilvánuló
centralizációs tendenciát és 
ezzel szemben a demokratizá
lás fontosságát hangsúlyozták. 
Alapelvként aláhúzza az egye
tem szakmai önállóságát,

azonban a tervezetből kitűnik, 
ez csak illúzió, önáltatás. Töb
ben kritika tárgyává tették a 
zárt felvételi keretszámok 
pontos központi meghatározá
sát, és ehelyett -tói -ig hatá
rokra vonatkozó javaslatot 
tartanának helyesnek. Tovább
ra sem rendezi a tervezet a 
hallgatók anyagi felelősségé
nek kérdését. Vannak, akik 
úgy vélik, hogy az ilyen széles 
körben megvitatott tervezet 
helyett, jobb lett volna a ter
vezet bizonyos sarkalatos kér
déseit a megszövegezés előtt 
vitára bocsátani. A társada
lom demokratizálási tenden
ciáival ellentétesnek ítélik a 
tervezetet. Hangsúlyozták, 
hogy a hallgatói jogviszonyt 
rendezni kéne már. Nem fog
lalkozik a tervezet a költség- 
vetési fedezet kérdésével, pe

dig az oktatást a7. egyik leg
fontosabb beruházásnak kel
lene tekintem. A 60 oldalnyi
vélemény konkrét szöveg-
módosítási javaslatokat is 
tartalmaz, amelyekre Avar 
György ezúttal nem tért 
ki. A tervezet centrali
zációs törekvésedre vissza
térve, hangúlyozta viszont,
hogy az egyetemek nem lesz
nek a jelenleginél önállóbbak, 
sőt, helyzetük visszalépés lesz 
majd a jelenlegihez képest is. 
A vélemények szerint nem 
tükrözi a tervezet az utóbbi 
évek széles körű vitáit, az if
júsági parlamentekéit sem, 
holott szövege szerint ezek 
tapasztalatait felhasználták 
megalkotásakor. Éles kritika 
érte azt a „kiskaput”, hogy a 
miniszternek joga lenne min- 

(Folytatás a 2. oldalon.)

R e k t o r i  t a n á r s i i i é s
A Nyelvi Intézet gazdasági 

munkaközössége *’ 1983. ápri
lis 8-án alakult, azzal a cél
lal, hogy megfelelő pluszjöve
delemhez juttassa a legtehet
ségesebb fiatal oktatókat, akik 
körülményeik folytán rendkí
vüli módon terheltek és rá
kényszerülnek az egyetemi fi
zetésen túli jövedelemkiegé
szítésre.

Gmk 11 Nyelvi
Intézetben

A rektori tanács november 
26-án tárgyalta meg a gmk 
működését. Megalakulásánál 
az egyetem figyelembe vette az 
indulási nehézségeket és maxi
mális segítséget nyújtott az
zal, hogy eltekintett az egye
temnek járó térítéstől.' A ta

nács tájékozódva a nemes cél
zatú és eredményes gmk mű
ködéséről, többek között arról 
is, hogy 1984. február 24-én a 
tanári óradíjakat 150 forintról 
200 forintra emelték, minek 
alapján úgy döntött, hogy 1985. 
január elsejétől a gmk net
tó árbevételének 20%-át köte
les befizetni térítésként az 
egyetemnek.

Dobrovits Iván rektorhelyet
tes a rekonstrukció jelenlegi 
állásáról adott tájékoztatót. 
Mint mondotta, a rekonstruk
ció után tervezett berendezé
sek bemutatása céljából 2 min
taszobát bútoroztak be (Bács
kai Tamás, Dobrovits Iván 
szobáit), amelyeket mindenki
nek meg lehet tekinteni, 
sőt véleményezni is. Az 
erre a célra szolgáló nyil
vántartó. - könyvben bejegy

zett véleményeket figyelembe 
veszik az egyetem bebútorozá
sánál.

R e k o n s t r u k c ió
A központi épület területén 

az építkezést bizonyos része
ken még a lengyel munkások 
végzik, de miután foglalkozta
tásuk költséges, ezért sok 
munkaterületet vett tőlük át a 
Középület-Tervező Vállalat.

A sorra kerülő újabb köl
tözködést forgószí npad -szerűen 
tervezik lebonyolítani, azzal a 
céllal, hogy az építkezés fo
lyamatos legyen. Az első lép
csőben sorra kerülő költözkö
désre 1985 nyarán kerül sor. 
Tervszerint VII. hó 30-án keli 
átvenni az építőktől a teljes 
pincét, menzát, az I. és II. elő
adót, a földszintet és a Sóház 
utcai rész I., II., III. emeletét.

Az első ütemben költözködik a 
gazdasági hivatal, a teljes 
földszint és a belső udvarra 
néző tanszékek, az építőktől 
átvett területekre. Mint kide
rült, ezzel a költözködéssel 
azonban nem lesz könnyebb 
az egyetem helyzete, mert azok, 
akik elfoglalhatják végleges 
helyüket, összébb kell hogy 
húzzák magukat, hogy ideigle
nesen helyt tudjanak adni má
soknak is.

Az első ütemben sorra kerü
lő költözködésre való tekintet
tel később, szeptember 20. kö
rül kezdődik majd 1985-ben a
tanév.

Majd néhány olyan körül
ményről tájékoztatta a taná
csot a rektorhelyettes, amelyek 
nehezítik a folyamatos re
konstrukciót. Jelenleg a leg
nagyobb probléma a pince és

(Folytatás a 2, oldalon.)



KEDVES KOLLÉGÁK, BARÁTAINK!

őszinte szívvel köszönjük, hogy szeretett férjem, 
édesapánk elvesztése miatti határtalan fájdalmunkat 
együttérzésük kifejezésével enyhíteni igyekeztek.

Nagy szükségünk lesz a baráti összefogásra, hogy azt 
az ügyet, amelynek ő  fő motorja volt, most már nél
küle, de mégis az ő  szellemi ösztönzésével tovább tud
juk vinni.

Elvtársi, baráti üdvözlettel > 
Csizmaűiáné Székely Magda, 
Csizmadia Zsuzsa és Magda

Karácsony előtt...
Bevallom, nem szeretem 

az ünnepeket. Nem 
értem, miért kellene bol
dognak és átszellemültnek 
lennem csak azért, mert a 
kalendáriumban egyes szá
mokat piros betűkkel szed
nek. (Igaz, van egy mun
kanap, amit minden ma
gyar szívesen megünnepel
ne ...)

Nem szoktam húsvétkor 
tojásokat festeni, sonkát 
enni, lányokat locsolni. 
Szilveszterkor sem rúgok 
be csak azért, mert ez az 
év utolsó napja. Az olyan 
születésnapi zsúrokat sem 
szeretem, mikor előtte 
zsebnoteszböl válogatják ki 
a meghívásra érdemesek 
listáját.

A karácsony mégis va
lahogy más, minden évben 
december 25—26-ára esik, 
mégsem gondolok arra, 
hogy most a „szeretet ün
nepét” kell megtartanunk. 
Azt hiszem, nem vagyok 
egyedül. December végén 
sok fiatal házaspár, egye
temista, munkás utazik vil
lamoson, vonaton haza — 
albérletéből szüleihez, sze
retteihez. Valahogy ezen a 
két-három napon én sem 
veszekszem szüleimmel. Mi
óta eszemet tudom, szent
estén mindig otthon vol
tam. Aztán másnap nagy- 
szüleim (idén először csak 
nagymamám) és nagyné- 
ném, férjével, kis unoka- 
testvéreimmel átjönnek 
hozzánk ünnepi ebédre, 
cserébe a harmadik nap 
mi látogatjuk meg őket.

Pedig’ karácsony előtt, s 
után milyen nevetségesnek 
tűnnek ezek a szép napok. 
Olyan ez a szertartás, mint 
az alkohol, rövid időre el

felejtesz mindent. Elfelej
ted például azt a röpke 
beszélgetést, melynek vé
gén a teremőr bácsi azt 
mondta a kiállítóteremben: 
„rossz előérzetem van . . . ” 
(mit tudtam volna vála
szolni: „nekem is . . . ”).

Mikor kezdő diplomás
ként nem tudsz egészsége
sen, korszerűen táplálkoz
ni, hanem olcsó önkiszol
gáló étteremben sóletet, 
pásztortarhonyát eszel öt 
szelet . kenyérrel; mikor 
egész éjszaka Zsolnay-por- 
celánokat mosogatsz a Gun- 
delben, s ha csak egyet el
törsz, már te fizetsz; mikor 
valamilyen rosszul felfogott 
hatalompolitikai érdek miatt 
bármelyik pillanatban sa
ját árnyékoddá feketed- 
hetsz egy csonka falon; 
mikor elvárják tőled, hogy 
optimista, jó közérzetű, 
„pozitív hős" legyél, s nem 
értik, miért vagy cinikus; 
mikor már sokadszor ké
rik azt, hogy légy türel
mes, megértő, segítőkész. . .

. . .  Akkor komikus rítus
nak tűnik a karácsony. Po
gány keresztények — ateis
ták bámulnak egy, minden
féle fényes vacakkal tele
aggatott, tüskés levelű fát, 
mint ahogy az ősemberek 
meredtek egykor a / tűzbe. 
Nevetséges, nem?

Aztán karácsonykor be
lépsz az ajtón, segítesz a 
karácsonyfa feldíszítésében, 
kíváncsian bontogatod a 
neked szánt csomagokat, 
ízlik a gazdag vacsora, s 
az édesapád , termelte 
aranyszínű 'bor, a televí
zióban pedig' felcsendülnek 
a IX. szimfónia első hang
ja i . . .

Rózsa Iván

Együttes ülés vé^ménye az oktatási törvénytervezetről
(Folytatás az 1. oldalról)

denféle előképzettség nélkül 
bárkit fölvenni áz egyetemek
re, illetve bárkinek tudomá
nyos fokozatokat adhatna. A 
KISZ terjedelmes észrevételé
ből Avar György a követke
zőket emelte ki. Megfonto
landónak tartják, hogy a je
lenlegivel szemben önálló köz
oktatási és önálló felsőoktatási 
törvény szülessen. Nem emlí
ti a tervezet, hogy az egyete
mek kimagasló kulturális 
centrumok és tudományos 
műhelyek is egyben. Nem 
szolgálja a diákok önrendel
kezését, és deklarációkon kí
vül semmit nem tesz azért, 
hogy az Alkotmányban sze
replő művelődéshez, tanulás
hoz való állampolgári jog 
megvalósuljon.

A VITA BEVEZETŐJE
KÉPPEN Selmeci Lajos mint
egy válaszolva az együttes 
ülés résztvevőinek arra a jo
gos kérdésére, hogy mi lesz 
az itt felmerült javaslatok 
sorsa, hiszen a törvényterve
zet meglehetősen előrehala
dott állapotban van, Köpeczi 
Bélának a törvénytervezethez 
csatolt javaslatából idézett- az 
esetleges javaslatokat, véle
ményeket, észrevételeket el 
kell juttatni az illetékes osz
tályokra, hogy azokat figye
lembe vehessék. Tehát nem 
kell határozatot hozni a tör
vénytervezettel kapcsolatban, 
csak véleményezni azt.

EEREND T. IVÁN volt a 
vita első hozzászólója. Indo
kát érzi ő is egy új törvény- 
tervezet kibocsátásának, hi
szen az 1961-ben megjelent 
előző törvény régesrég el
avult. Ennek ellenére sem 
tartja most célszerűnek a tör
vény kibocsátását. A reform
előkészítő munkálatok valójá
ban évek óta elhaltak, leáll
tak és a törvény ebben a for
májában reformhelyettesítő, 
dekoratív, a jelen kereteket 
feleslegesen megmerevítő len
ne. A reform és a törvény 
kapcsolatát tisztázni kellene. 
Ha lesz mégis törvény, mert 
ez igen valószínű, komoly fo
gyatékossága lesz, hogy alap
vetően mindent szabályozni 
kíván, ez pedig eleve jogi 
képtelenség. Ez a törvényter
vezet elavult szellemiségű, azt 
tartja szabadnak, amit a tör
vény megenged, holott a kö

zelmúltban hozott gazdasági 
törvényeket is úgy fogalmaz
ták már, hogy minden szabad, 
ami nem tilos. A centralizációs 
törekvések, a felvilágosult ab
szolutista törekvések egyik in
doka lehet, hogy a felsőoktatás
ban devalváció, leromlás zaj
lik, ami szélsőséges egyetemi, 
főiskolai autonómia esetén ka
tasztrofális lehet. Ebből azon
ban nem következik a centrali
záció jogosultsága, ami egyéb
ként is ellent mond a társa
dalomban és gazdaságban ér
vényesülő decentralizációs, 
demokratikus, az autonómiát 
növelő tendenciáknak.

SZARVAS LASZLÖ véle
ménye alapvetően egybecsen
gett Berend T. Ivánéval. Sze
rinte a törvénytervezet a po
litikai bizottság 1931-es fel
sőoktatási állásfoglalásának 
leépítési folyamatába kapcso
lódik, ha nem is nyilvánosan. 
Ez talán nem volna baj, de 
mindezt a politikailag érett 
testületek be nem avatásával 
teszi, miközben a dolgok más
ként mennek. Nyíltabban kell 
beszélni arról, hogy egy át
rendeződési folyamatban élünk. 
A törvénytervezet szerinte is 
ellentétes a társadalmi, politi
kai. gazdasági folyamatokkal, 
sérti az önállóságot. Szarvas 
László felvetette a garanciák 
kérdését a törvénytervezettel 
kapcsolatban: ki, hol, hogyan 
fogja ellenőrizni, hogy a 
tényleges közvélemény meny
nyiben kerül be, vagy kerül 
ki a javaslat további munká
latai során. Javasolta, hogy 
amennyiben a törvényterv
mégis az országgyűlés elé ke
rül. az egyetemi testületek 
próbálják elérni, hogv kriti
kai véleményük legalább meg
jelenjen abban a vitában.

HORVÁTH ISTVANNÉ ki
fogásolta, hogy a tervezet
nem mondja ki, mivel keli 
rendelkeznie az oktatási in-

' tézménynek a tervezetben
foglalt célok megvalósításá
hoz, a megfogalmazott köve
telményekhez nem biztosítja 
a feltételeket.

SZÉP JENŐ az egyetemi 
autonómia védelmében szólt. 
A törvénytervezet nem oldja 
meg azt a legfontosabb prob
lémát, amellyel garantálni le
het az egyetemen a minősé
gi munkát, az oktatás maga
sabb színvonalát.

TÍMÁR JÁNOS kifogásolta 
a zárt felvételi keretszám szi
gorú központi meghatározá
sát, ez soha nem volt így és 
soha nem volt rá szükség. 
Hangsúlyozta továbbá, hogy 
nem elegendően kiérlelt a 
koncepció.

SZABÓ KALMAN az előt
te felszólalókkal ellentétben 
kijelentette, nem biztos, hogy 
le kell venni a témát a na
pirendről, de szerinte, a ter
vezetet úgy kell átdolgozni, 
hogy esetileg külön közoktatási 
és külön egyetemi, kutatási tör
vény szülessen. Kedvezőbb 
feltételeket követelt az egye
temi tudományos munkának 
és célszerűnek látná, ha a ku
tatóintézet és az egyetem 
összekapcsolódna. Szót emelt 
az egyetemi oktatók alacsony 
fizetése ellen.

ÖLLÉ LAJOS kijelentette, 
hogy régen vett ' részt ilyen 
széles körű testületi munká
ban, amely elviekben ennyire 
egybehangzóan vélekedett 
volna. Szólt az oktatók erköl
csi és anyagi támogatásáról, 
amely a kormány kiemelt fel
adata kell, hogy legyen. Szót 
emelt a túlcentralizált, nem 
demokratikus szellem ellen. 
Állást kellene foglalni az 
egyetemek fokozott támogatá
sáról. Messzemenően egyet
értett a hallgatók jogállásának 
rendezési igényével, továbbá 
azzal is, hogy végre munká
ban töltött időnek ismerjék el 
a hallgatók egyetemi éveit.

KERÉKGYÁRTÓ GYÖRGY- 
NÉ ismertette a pb oktatás- 
és tudománypolitikai bizottsá
gának a törvénytervezetről 
alkotott véleményét. Szükség 
van új törvényre, azonban ez 
a tervezet nem ad előrelé
pést és ellentmond a társada
lomban végbemenő széles kö
rű demokratizálási folyamat
nak is. Véleményük szerint a 
tudománypolitikai irányelvek 
nem valósulnak meg a terve
zetben. Támogatták, hogy az 
egyetemi vezetésbe külső 
szakemberek kerüljenek, a 
másod diploma önköltséges 
megszerzését azonban legfel
jebb átmenetileg tartják elfo
gadhatónak. Kérte a testület 
hozzájáratását, hogy az itt el
hangzott vélemények álitaláhrs 
összefoglalója mellett a1 hát
téranyagokat is juttassák el a 
minisztériumba.

B. KISS TAMAS az előtte 
felszólalókkal egyetértett ab

ban, hogy a tervezet visszalé
pés,: túlszabályozott, önellent
mondásom. Hiányolta az or
szágban lefolyt széles körű vi
tákban kialakult irányok be
építését a tervezetbe. Legyen 
nyitott, engedje meg a továb
bi kísérletezést, fejlesztést, 
tükrözze azt, hogy az oktatás 
hosszú távú beruházás, to
vábbá azt, hogv az egye
tem a tudomány bázisa. Több 
csatornából kellene biztosíta
ni az oktatás 'kielégítőbb fi
nanszírozását. Az oktatás nö
vekvő költségei, a zárt felvé
teli keretszám egyre inkább 
veszélyeztetik a tanuláshoz va
ló'állampolgári jog érvényesü
lését. A tervezet semmiféle or
voslást nem ad a hallgatói 
jogállás problémáira sem.*

* Nemcsak az autonómia te
rén, hanem a demokrácia te
rén sincs előrelépés az anyag
ban, pedig az egyetemi auto
nómia sem érna sokat belső de
mokrácia nélkül.

MÁTYÁS ANTAL kifogásol
ta, hogy a tervezet nem tesz 
semmit az egyetemi bürokrácia 
leépítésére. Egyértelműen az 
egyetemi, sőt a tanszéki auto
nómia fokozása mellett fog
lalt állást. Nem javítja a ter
vezet a kiemelkedő tudomá
nyos oktatómunka megbecsü
lését. Egyetértett azzal, hogy 
a tanszék- és intézetvezetők 
megbízatása többször meghosz- 
szabbítható legyen, de nem ér
tett egyet azzal, hogy az egye
tem rektora akár 15 évig is 
ugyanaz a személy lehessen. 
Ellentétben a korábbi felszóla
lókkal, Mátyás Antalnak kife
jezetten tetszett, hogy a pro
fesszorok kinevezése — a ter
vezet szerint — a Miniszterta
nácshoz tartozik. Véleménye 
szerint így e címek ázsiója 
emelkedik. Támogatta azt a ja
vaslatot, hogy az egyetemi tes
tületekbe külső szakemberek 
kerüljenek, és javasolta, hogy 
az akadémikusok automatiku
san legyenek tagjai a kari 
és az egyetemi tanácsnak.

AVAR GYÖRGY a hozzá
szólások befejeztével összefog
lalójában a következőket emel
te ki. Csak a legmarkánsabb 
véleményeket összesíti és eh
hez csatolja az itt elhangzott, 
Ul" .írásban benyújtott, eddigi 
Véleményeket. Hangsúlyozta, 
hogy a kjvánt újabb tervezetet 
is meg akarja vitatni az egye
temi mielőtt további intézke
dések történnek.

Megkérdeztem a Nemzetközi Szakbizottság titk árá t...
A Közgazdász legutóbbi szá

mában valamennyien értesül
hettünk arroi, hogy a KiSZ- 
bizottság Nemzetközi Szakbi
zottságának új vezetője Bacsey 
Zsolt, ü t kérdeztem az egye
tem nemzetközi kapcsolatai
nak alakulásáról.

— Tavaly lettél a KISZ-bi- 
zottság tagja s az idén már e 
szakbizottság vezetője is vagy. 
Nem jelent ez a tanulás mel
lett túlzott megterhelést?

— Korábban, a gimnáziu
momban is sok közösségi mun
kát végeztem a tanulás mel
lett, így itt sem jelent ez túl
zott megterhelést, bár kétség
telenül e két feladat megoldá
sa nagyobb odafigyelést és 
Jóval több időt igényel. Az új 
megbízatást illetően pedig 
csak annyit, hogy készültem 
rá.

— A szakbizottságnak jelen
leg számos országgal van kap
csolata, így a Szovjetunióval, 
az NDK-val. Bulgáriával és 
Lengyelországgal. Hogyan tör
ténik a kapcsolatfelvétel az 
egyes országok egyetemeivel?

— Az összeköttetés megte
remtése a KISZ Központi Bi
zottságának a feladata.

— Ezeknek a szerződéseknek 
a  megkötése komoly gyakorla
tot és nyelvismeretet igényel, 
s a tárgyaló felektől nagy fe
lelősséget követel.

— Valóban nagy felelősség
hárul rájuk. Éppen ezért sen
kit sem dobunk a mélyvízbe. 
Valamennyien komoly gyakor
laton vesznek részt, s csak ezt 
követően utazhatnak a szer
ződések megkötésére. Hatvan 
hallgató tölti nyarának fe
jé t a különböző országok 
.építőtáboraiban. A többiek, 
húszan-húszan dSálkturista- 
cserére, s. uy van ennyien
sportcserére utaznak ezen or
szágokba. tízen pedig delegá
ció tagjai. Ez utóbbi részben 
a KTSZ-bizottság jutalmazás- 
polit'kójénak is része.

— Ügy tűnik, hogy a kül
földi építőtáborokba utazók

keretszáma igen alacsony. Ho
gyan oszlik meg ez a létszám?

— Minden nyáron negyve
nein utazhatnak a Szovjetunió
ba, tizenöten-tizenöten Lenin- 
grádba, illetve Szibériába, tí
zen pedig — a tavalyi szünet 
után — a moszkvai Plehanov 
Közgazdasági Főiskola vendé
gei, hagyományosan Kazahsz
tánban. Szovjet építőtáboraink 
rendkívül népszerűek.

S bár első hallásra hi
hetetlennek tűnhet, de rop
pant népszerűségnek örvend 
a jelentkezők között ázsiai 
építőtáborunk. Azt hiszem, 
ez a kéthetes ázsiai' kis 
körutazásnak tudható be. Az 
NDK-val is folyamatos a kap
csolatunk. Eerlinbe tíz hallga
tó utazik nyaranként, s ugyan
csak rendszeresen indulnak 
ide csoportok csereüdültetésre. 
Legjobban kialakult kapcsola
tunk talán Bulgáriával van. 
Tíz hallgató tölti kellemesen 
nyarának felét a tengerparton. 
Várnában.

— A jelentkezések nagy ré
szét évről évre nem tudjátok 
elfogadni helyhiány miatt. 
Vannak-e terveitek e kapcso
latok továbbfejlesztésére, bő
vítésére?

— Igen. Elsősorban a Szov
jetunióban nyíltak újabb, szá
munkra kedvező lehetőségek.

A jövő nyártól kezdve újabb 
tíz diák számára válik lehető
vé, hogy Moszkvába utazzon 
hat hétre. A moszkvai Gubkin 
Közgazdasági Főiskolával nem
rég kötöttük meg az ötéves 
keretszerződést. Távlati ter
veink között szerepel a tbiliszi 
és a jereváni testvéregyete- 
mekkel való kapcsolatfelvétel, 
melynek sikeréért mindent el
követünk. Az NDK-ban és 
Bulgáriában nem adódtak szá
munkra kedvező feltételek. 
Ami Lengyelországot illeti, ez 
teljesen új kapcsolat. Jövő ta
vasszal szeretnénk megkötni 
azt a szerződést, amely öt 
hallgató számára biztosítja az 
építőtáborozást.

— Ezek után, azt hiszem, 
mindenkiben jogosan vetődik 
fel a kérdés: hogyan lehet el
jutni a külföldi építőtáborok
ba?

— A Nemzetközi Szakbizott
ság minden évben meghirdette 
az építőtáborokat, s a közössé
gi munka és egyéb szempon
tok alapján döntötték el, hogy 
ki utazik, s ki marad. Ezen a 
rendszeren szeretnénk változ
tatni! Olyan pontozásos rend
szer bevezetését tervezzek, 
amely kiküszöböli a személyes 
kapcsolatokat. Az elérhető 
pontszáim egyik felét akkor 
kapja meg a pályázó, ha részt 
vett a miskolci építőtáborozá
son, a másik felét a közösségi 
munka, a tanulmányi ered
mény é.s esetleg a nyelvtudás 
alapján kapja meg. A végső 
döntést egy kibővített bizott
ság hozza majd meg.

— Eddig csak az egyetem
nek a szocialista országokkal 
való kapcsolatáról volt szó. Bi
zonyára sokan szívesen utaz
nának nyugat-európai orszá
gokba. Milyen lehetőség van 
erre jelenleg?

— Két héttel ezelőtt erre 
még azt válaszoltam volna, 
hogy jelenleg nincs közvetlen 
kapcsolatunk nyugati orszá
gokkal. Most azonban öröm

mel közölhetem, hogy sikerült 
egy korábbi szerződést meg
újítanunk egy helsinki egye
temmel, Eszerint tíz finn főis
kolás látogat el majd hozzánk 
a jövő év áprilisában a KEN 
keretében. A látogatást ugyan
ennyi magyar hallgató viszo
nozza majd a következő tanév 
szeptemberében. Az utazásra 
pályázatot fogunk kiírni. Any- 
nyit elárulok, hogy olyan tíz 
fős csoportok jelentkezését 
várjuk majd, akik lehetőleg 
amatőr sportolók, az angol, 
esetleg a német nyelvet jól is
merik és vállalják e tíz fiatal 
itthoni elhelyezését. Szeret
nénk Ausztriával is felvenni a 
kapcsolatot. Ezek a tárgyalá
sok azonban még kezdeti stá
diumban vannak. A KISZ KB 
pedig minden évben hivatalos 
pályázatot ír ki néhány nyu
gat-európai országba. A több 
éves közösségi munka és a 
nyelvtudás alapján döntik el, 
hogy kik lesznek a szerencsés 
kiutazók.

— Már szó esett a miskolci 
építőtáborunkról. Hogyan si
került a tavalyi tábor, s mi
ként vannak megelégedve a 
külföldi hallgatók az itteni kö
rülményekkel?

— A tavalyi, tizedik miskol
ci négy hét az eddigi legsike
resebb építőtábor volt. Mi 
mindent elkövettünk annak ér
dekében. hogy vendégeink jól 
érezzék magukat.

A jövő nyártól kezdve az 
építőtáborozás ideje négyről 
három hétre csökken, s a ko
rábbi országnézés is csupán 
egy hét lesz. Úgy véltük 
ugyanis, hogy az amúgy is rö
vid nvarat eléggé megrövidíti 
ez a hat, illetve négy hét. 
Ezért javasoltuk partnereink
nek a táborozási idő csökken
tését.

Várjuk a tavasszal meghir
detendő miskolci építőtáborba 
diáktársaink jelentkezését. Ga
rantáljuk számukra a kelle
mes nyári táborozást!

Csordás Zoltán Dániel

Rektori tanácsúié?
(Folytatás az 1. oldalról.)

a menzai terület burkolóanya
gának beszerzése. Késésben 
van a berendezés beszerzése is. 
Az I. és II. előadó építése vi
szonylag jól halad. Gondot itt 
is a bútorok beszerzése okoz. 
Lassan halad a Sóház utcai 
rész építése. VIII. 20. körül 
már ide is meg kell kezdeni a 
beköltözést. A költözködés má
sodik ütemére 1985. december 
15-én kerül sor. Ekkor adják 
át az építők az aulát, az épü
let Duna-parti részét, a máso
dik és harmadik emeletet. A 
mozgásban levő egyetemen a 
helyzet 1986. március 30-ra 
nyugszik meg, amikor is az 
épület kétharmad részét vég
legesen használatba vehetjük.

Sok izgalmat okozott, de 
már megoldódott a tetőszerke
zet és tető, valamint az ösz- 
szes nyílászáró és a padlózat 
felújítása, amelyeket jó ütem
ben egyik magyar vállalat csi
nál.

A menzát olyan korszerű bú
torokkal rendezzük be, ame
lyeknél az asztal és a szék egy
beépített. Eldöntötték már mi
lyen lesz az I. és II. előadó 
bútor és technikai berende
zése. Ugyancsak döntés szüle
tett az aula és a majdani dísz
terem berendezéséről. A sze
mináriumi helyiségek a Zsil 
utcaihoz hasonló berendezése
ket kapnak

Az utóbbi időben érezhető 
némi idegesség — jegyezte 
meg Dobrovits Iván — de ez 
véleménye szerint nem csu
pán a rekonstrukciónak tu
lajdonítható. Szerencsére már 
kifelé megyünk a bajokból, és 
egy fél év múlva, ha nem is 
leszünk bővében a helynek, de 
lényegesen szebb körülmé
nyek között dolgozhatunk.

Ai IP értékelése
A tanácskozás harmadik na

pirendi pontja az ifjúsági par
lament értékelése volt. Szuhay

Miklós rektorhelyettes megál
lapította, hogy az 1961-es ifjú
sági parlamenthez képest idén 
a résztvevők száma nagyobi 
volt, jobb volt a vita hangula
ta és egészében konstruktív
nak tekinthető a parlament. 
Ebben szerepe volt annaic, 
hogy az állami vezetés a 
KISZ-szel kellő időben jól elő
készítette a parlamentet. Dicsé
ret illeti a KlSZ-bizotlság tit
kárát Ferencz Gábort, pozitív 
közreműködéséért. A rektori 
tanácsot tájékoztatta Szuhay 
Miklós, hogy a beterjesztett 
határozatot az IP elfogadta és 
egyben az állami vezetés fel
adatává tette.

Az IP döntött arról, hogy a 
jövőben új módon állítsák 
össze az ifjúsági bizottságot 
kibővített jogkörrel és maga
sabb létszámmal. Az ifjúsági 
bizottság komoly hatáskörrel 
felruházva két IP között mű
ködik. Megnövekedett, szerep
köre tehermentesíti az állami 
és társadalmi szerveket több, 
eddig általunk végzett fel
adatoktól. A bizottságiba az 
IP-n megválasztott 10 hall
gatón kívül az állami vezetés a 
KISZ-szel együttműködve még 
11 tagot jelölt ki. Elnöke az 
általános rektorhelyettes, tag
jai a dékánok, az oktatói 
KlSZ-titkár, az egyetemi 
KlSZ-titkár, a gazdasági hi
vatal főigazgatója, a párt-vb 
ifjúsági felelőse, a szakszerve
zet ifjúsági felelőse. Az elő
terjesztéssel a rektori tanács 
egyetértett.

Majd a közművelődési bi
zottság átszervezésének ügyét 
tárgyalták.

Az IP határozata alapján 
Szuhay Miklós hangsúlyozta, 
hogy korszerűsiteni kell az 
ösztöndíjszabályzatot. Erre vo
natkozólag a diákjóléti bizott
ság tesz javaslatot, amelynek 
megtárgyalására tavasszal ke
rül sor- a rektori tanácsban.

H. E.
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Általános az igény a demokrácia fejlesztésére
(F o ly ta tá s  a z  1. o ld a lró l.)

ban rajtaütésszerűen elvették 
szobáját, szekrényeit, iratait és 
problémájuk orvoslása érdeké
ben eddig bárhová fordul
tak, minden eredménytelennek 
bizonyult. Kérte, hogy kerül
jön be az intézkedési tervbe 
az SG-munka fokozott megbe
csülése, segítése, illetőleg az 
SG-nek, felelősségteljes hiva
tásának ellátása érdekében, 
egy szoba biztosítása. KATO
NA ERIKA (III. éves) az inst
ruktorok, NAGY PÉTER (II. 
éves) a Rajk Szakkollégium 
diákbizottsága nevében támo
gatta a kérést.

BALTA CSABA (V. éves) a 
Társadalomelméleti Kollégium 
támogatásáról biztosította az 
SG kérését, valamint a KISZ- 
bizottság szervezeti javaslatait.

KALOTAY KÁLMÁN (vi
lággazdaság tanszék) a TDK- 
tanács titkáraként — az SG és 
a KISZ-bizottság javaslatainak 
támogatása mellett — az egye
temi TDK-szervezet demokra
tizálására tett javaslatot. A tu
dományos diákköri tevékeny
ség operatív ügyeinek intézé
sére, eldöntésére a főbb elvi 
kérdésekben állást foglaló 
egyetemi TDK-tanács mellett 
egy szűkebb körű TDK-bi- 
zöttság. létrehozását kezdemé
nyezte.

Új l a k i  Gy ö r g y  (ív.
éves) a KISZ oktatási reform 
munkabizottságának állásfog
lalását tolmácsolta. Az intéz
kedési tervhez javasolta egye
bek között, hogy hangsúlyoz
zák azt, hogy az értelmiségivé 
válás jobb feltételeinek meg
teremtéséhez elengedhetetlen a 
tanulási folyamat önállóságá
nak, a különböző képességű és 
érdeklődésű hallgatók diffe
renciált választási lehetőségei
nek intenzív bővítése. 'A szak
ági koncepció és az egyetemi 
viták eddigi eredményei alap
ján a hosszú távú korszerűsí
tési terv alapvető elemei közé 
tartózik az általános alapozó 
kénzés megerősítése, a szako
sítás mai rendszerének felül
vizsgálata. a képzési rendszer 
nyitottságának, rugalmasságá
nak, az egyetem autonómiáié
nak és demokráciájának In
tenzív növelése, az egyetem 
tudományos műhely jellegének

WAGNER PÉTER (IIT. éves) 
egyetemünk átfogó problémái
nak, érdekérvényesítési .lehe
tőségei hiányosságainak áthi
dalásira azt tgvasolta. )w»v qZ 
elvetem állítson képviselője
löltet a következő országgyű-

FA»»OÓ JÓZSEF rar.
éves) jelezte, hogy ismerősei

nek még az ifjúsági parlament 
ideje alatt is politikai gazda
ságtan, filozófia, matematika, 
számítástechnika, s nyelvi órái 
vannak, ez a gyakorlat tart
hatatlan.

SIMON ANDRÁS (IV. éves) 
azt szorgalmazta, hogy a re
konstrukció teremtse meg a 
sportolás feltételeit is. GÁL 
GÉZA (II. éves) az egyetem mi
nősíthetetlen sportlétesítmény
ellátottságát, menzai állapo
tait, a nem nyelvigényes sza
kon tanulók nem kielégítő 
nyelvtanulási lehetőségeit, il
letve a rossz kollégiumi körül
ményeket (pl. a Rádayban este 
nincs meleg víz) bírálta.

SZATHMÄRI LÁSZLÓ (III. 
éves) a Társadalomelméleti 
Kollégium és a Rajk László 
Szakkollégium közös javasla
tát ismertette az elméleti kép
zés megerősítésére, elméleti 
szak létrehozására (amennyi
ben az oktatás szakonkénti ta
golódása a jövőben is fenn
áll). E szak inkább tenné le
hetővé olyan gazdaságelméle- 
tileg felkészült értelmiségi 
szakemberek képzését, akik 
önállóan képesek közgazdasági 
problémák megfogalmazására 
és megoldására.

REMÉNYIK KALMAN (IV. 
éves), a Közgáz klub aktivis
tája, a dzsesszklub vezetője 
általában támogatásáról bizto
sította a közművelődés társa- 
masitásának, demokratizálásá
nak gondolatát, de a KISZ- 
bizottság javaslatát a mai fel
tételekkel számolva nem tar
totta elfogadhatónak. Egyebek 
között nem fogadja el közmű
velődési tevékenységnek pél
dául az AIESEC munkáját.

TÓTH ISTVÁN (IV. éves), a 
Rajk Szakkollégium DB-tit- 
kára mélységes megdöbbenését 
fejezte ki ezen. Általában a 
demokráciát igényeljük, de 
pont saját házunk táján ódz
kodunk szélesíteni a demok
ráciát — kifogásolta. Ha nem 
demokratikus szellemben ne
velődünk (neveljük egymást) 
az egyetemen, soha nem lesz 
gazdasági reform. A szakkol
légium diákbizottsága azért 
állt ki a javaslat mellett, mert 
azt támogatja, hogy azok dönt
senek a közművelődés kérdé
seiben. *>Hk művelik.

BODNAR ZSIGMOND (IV. 
éves) elmondta, hogv itt nem 
egyszerű bizott'ágosdiról van 
szó, hanem a felelős önkor
mányzót kérdésV'ől.

B. KISS TAMÁS (KISZ-M- 
zottság) ázzak érvelt, hogv tár
sadalmunkban a tú'közoonto- 
s’tás. a monopolhelvzetek, a 
direkt utasítás elméleti, gya
korlati rendszere áll szemben

az intézményi önállóság, a de
centralizált döntések, indirekt 
irányítás rendszerével, és 
míg az előbbi súlyos tár
sadalmi, gazdasági, kultu
rális válságokhoz vezetett, 
addig az utóbbi a gazda
sági életben eredményesnek 
bizonyult. A KISZ a maga ré
széről, a feltételek megterem
tésének segítése, a szabályo
zás, a politikai orientálás vál
lalása mellett, kész feladni 
anyagi és jogi monopóliumait

BRANYICZKI IMRE (szer
vezés tanszék) a törökbálinti 
diákszálló igazgatójaként a Tö
rökbálinton uralkodó nem 
európai állapotokat ecsetelte. 
400 emberre jut egy mosógép 
és 2 centrifuga, 4 emberre jut 
egy asztal & fejenként fél 
polc, egy vaságy. A komfort 
európaibbá tételét, továbbá 
az épülettulajdonos állami 
gazdasággal a vitatott illeté
kességi viszonyok tisztázását 
sürgette.

a közművelődésben közvetle
nül érdekeltek javára, ezt kéri 
$z,állarrú vezetéstől is.

A szünet utáni blokk első
sorban a mindennapi munka
körülményekkel foglalkozott.

VARHEGYI LÁSZLÓ (II. 
éves) a sportlétesítmény-hely
zettel kapcsolatos felvetések 
mellett érvelt tovább,, illetve a 
hallgatói jogállás rendezését 
sürgette: például a könyvtári 
kölcsönzést kezes nélkül is 
igénybe vehessék stb.

NAGY ZSOLT (IV. éves), 
majd ismét Gál Géza szintén 
a sport kérdéséhez tett újabb 
javaslatokat.

LUKÁCS JÁNOS (számvitel 
tanszék, kollégiumi nevelőta
nár) számókkal bizonyította, 
hogy más intézményekhez ké
pest — és önmagában is — a 
közgázon tragikus a kollégiu
mi helyzet. A vidékiek 70 
százaléka tud csak kollé
giumba kerülni, míg a 
BME-n, a SOTE-n ez az arány 
100 százalék. A Vári Kollégiu
mot nem szabad megszüntetni, 
a kollégium állapotát, komfort
ját javítani kell, a kollégiu
mok nyári hasznosításából ere
dő bevételt a kollégiumokra 
kell fordítani és kezdeményez
ni kell új kollégium építését 
— hangsúlyozta.

parlament — sportolóknakIfjúsági
November 12-én első ízben 

került sor egyetemünkön az 
ifjúsági sportparlament meg
rendezésére. Az MKKE SE ki
lenc szakosztályának sportolói
ból és edzőiből álló hallgató
ság előtt először

ZSADÁNYI ISTVÁN,
a sportklub ügyvezető elnöke 
és a testnevelési tanszék veze
tője tartott rövid beszámolót 
a testnevelés és sport jelenle
gi egyetemi helyzetéről. A ne
hézségek mindannyiunk szá
mára ismertek, és jelentős 
változásra as elkövetkezendő 
5 even belül nem is számítha
tunk. A tervek szerint ugyanis 
akkorra készül el a Műszaki 
Egyetem új sportlétesítménye 
és akkor lesz a Kinizsi utcai 
két tornaterem a közgázosoké. 
Addig azonban szinte semmi 
remény. A sportklub az egye
tem vezetésével karöltve 
ugyan kérte a közraktárak he
lyét sportcélokra, de a tárgya
lások egyelőre kevés biztató 
eredménnyel jártak. így nem 
csoda, hogy még a szakosztá
lyok sem kapnak elég edzés- 
lehetőséget, a kedvtelésből 
mozogni kívánókról nem is 
beszélve.

Pozitív irányú változásként 
értékelhetjük, hogy a korábbi 
évek sok szempontból káros 
minőségi sport-centrikus
szemlélete háttérbe szorult, és 
egyre inkább előtérbe került a 
különböző sportágakkal -.ver
senyszerűen nem foglalkozók 
bekapcsolódása a testedző ak

ciókba sítáborok, aerobic-tan- 
folyamok és egyéb alkalmi 
sportrendezvények útján. A 
sportmozgalom további fejlő
dése érdekében a tervek kö
zött szerepel a sportklub ba
ráti körének a megszervezése, 
amelytől egy stabil támogató 
háttér kiépítését várjuk.

Ezután a hozzászólásokra 
került sor. Elsőként

BERENDI ZSUZSANNA
(Külgazd. V., asztalitenisz) kért 
szót és kifejtette, hogy az 
egyetem sportolói és sportve
zetői számára teljesen érthe
tetlen számos országos sport
ági szövetségnek az a gyakor
lata, hogy az NB-s bajnoksá
gokban szereplő csapatok szá
mára kötelezően és egyönte
tűen előírják ifjúsági, serdülő 
és újonc csapatok indítását. 
Nagyrészt ennek következmé
nye pl., hogy az MKKE SE 
több mint 400 igazolt sportoló
jának csak mintegy 1/3-a 
egyetemi hallgató, és saját di
ákjainkat és dolgozóinkat te- 
remhiánv miatt rendszeresen 
el kell küldenünk. A létesít
ményprobléma kapcsán szólalt 
fel

MIKLÓS ADRIENN
(Külgazd., V. kosárlabda) is’ 
aki azt javasolta, hogy az 
egyetem béreljen szabadtéri 
pályát a gondok enyhítésére. 
Válaszában Zsadányí István 
elmondta, hogy ez a megoldási 
lehetőség már korábban is fel

merült, de tekintve, hogy az 
egyetem közelében ilyen sport- 
létesítmény nincs, órarendi és 
időbeli problémák miatt vé
gül is elállt a sportklub ettől 
a szándékától.

RADOCZA ANDREA
(tavaly végzett pénzügyi sza
kon, kosárlabda) azt kérte, 
hogy a jövőben az aktív spor
tolást is fogadják el KISZ- 
munkaként. A társadalmi ill. 
szervezeti munka ugyanis szá
mos kérdésben — a KISZ-jel- 
lemzésektől kezdve az 
AIESEC-pontversenyig — és 
az egyének megítélésénél az 
egyik döntő tényező. Felmerül 
viszont a kérdés, hogy egy NB 
I-es vagy NB Il-es játékos, he
ti 5-6 edzés, illetve mérkőzés 
mellett miként legyen KISZ- 
vezető, vagy instruktor, vagy 
aktív AIESEC-es, stb., ha még 
a vizsgákon is át szeretne men
ni. Másrészt azzal a kérdéssel 
fordult az egyetem vezetőségé
hez, hogy mikor lehetne az 
egyetem buszát sportcélokra is 
igénybe venni.

KOLLARIK AMÄLIA,
a kereskedelmi kar dékánja 
felajánlotta közvetítését a 
KISZ felé és egyben támogat
ta a felvetett javaslatot. Kom- 
lósi Jenővel, az egyetem gaz
dasági főigazgatójával egye
temben jogosnak, és — tekint
ve, hogy a kosár- és röplab- 
dázóknál egyszerre általában 
két csapat utazik ugyanoda —;

anyagilag lényegesen kifizető
dőbbnek is tartotta a sporto
lók igényét az egyetemi busz 
használatára, dee tekintetben 
nem sok biztatót tudnak mon
dani a busz túlterheltsége 
miatt.

MÓRICZ GÁBOR
(a férfi kosarasok edzője) 
hangsúlyozta, hogy azokat a 
diákokat, akik összegyeztetik 
a tanulást és a sportolást, ösz
tönözni és támogatni kell. Kol- 
larik Amália hozzáfűzte, hogy 
a sporthatóságok nyújtsanak 
támogatást, pl., dotációk for
májában, hogy javuljon a tö
megsport helyzete. Igen érthe
tetlen, hogy az eredmények 
megítélésénél egy kalap alá 
vesznek bennünket a nagy 
sportegyesületekkel is. pl. ke
rületünkben az FTC-vel, aki 
viszont létesítmények tekinte
tében összehasonlíthatatlanul 
jobb helyzetben van.

KOMLÓSI JENŐ
ehhez kapcsolódva támogatta 
és egyben egyik megoldási le
hetőségként is említette a ba
ráti kör megszervezését, amely 
tulajdonképpen a többi sport
egyesület mögött álló patroná
ló vállalat (ok) szerepét töltené 
be.

Az ifjúsági parlament utolsó 
napirendi pontként megvá
lasztotta Berendi Zsuzsannát 
és Miklós Adriennt küldött
ként a budapesti parlamentre.

Berendi Zsuzsanna

FEJES SÁNDOR (II. éves) 
sok területet érintett: támogat
ta az albérletbe szorulók 
kompenzálását, a szociális 
helyzetben évközben beálló ne
gatív változások méltánylá
sát, igényelte a szakosítással 
kapcsolatos jobb tájékoztatási 
stb.

ZÄGONYI LAJOS (IV. éves) 
a kollégiumok szociális funk
cióját hangsúlyozta és a fel
vételi pontozásnál nagyobb 
súlyt lát indokoltnak adni en
nek. Számítógépközeibe ke
rülhessen a hallgató, a felsőbb 
éves is — kérte egyebek kö
zött.

BUDAI JANOS (IV. éves), a 
rekonstrukciós döntések nyil
vánossága és új kollégium lé
tesítése érdekében emelt szót.

A blokk lezárása érdeké
ben a felmerült problémákra 
az illetékesek válaszoltak.

DOBROVITS IVÁN rektor
helyettes egyebek közt el
mondta, hogy a rekonstrukció 
alatt foggal-körömmel harcol
nak azért, hogy az egyetem 
egyáltalán működni tudjon, 
hogy az épület a fejükre ne 
omoljon. Ez a munka 1985- 
ben 450 millió forintot igényel
ne. így szó sem lehet kollé
gium- illetve sportcélú beru
házásról. Ugyanakkor a szá
mítástechnika kérdésre rea
gálva elmondta, hogy az egye
tem a legutóbbi időszakban 
számos terminált, illetve kis
számú tógépet vett és ez a kö
zeljövőben csak gyarapodni 
fog, így mód van számítógép
közeibe jutni.

KOMLÓSI JENŐ gazdasági 
főigazgató többek között el
mondta, hogy áldatlan állapo
taink között az üzemeltetés na
gyon sok gonddal küszködik, 
de lesz ez még rosszabb is: 
sokkal nehezebb év jön. Kéri, 
hogy közös munkával próbál
junk úrrá lenni a problémá
kon.

Ezt követően főként oktatói 
kérdések kerültek szóba.

SZÉKELY ISTVÁN (Nép- 
gazd. Terv. Intézet) a fiatal 
oktatók helyzetét festette le. A 
tanársegéd kétéves egyetemi 
gyakorlat után 3200-at keres
het; nincs megoldva a mened- 
zse.és, nincs . megoldva a 
nyelvtanulás; nem kaphat 
nyelvpótlékot sem.

FílENYO ANDREA (V. éves) 
az évközi hallgatói munka ösz
tönzését, a megajánlott jegyek 
rendszerének szélesítését, a ru
galmasabb alternációt sürget
te.

VIDA KATALIN (III. éves) 
nem ért egyet azzal, hogy a 
fakultatív nyelvtanulást tanul
mányi átlaghoz kötik. Orszá
gunk és nyelvtudásunk sajá
tosságaiból kiindulva más óra
számok csökkenése rovására is 
a több nyelv tanulásának le
hetőségét kérte.

KISBENEDEK PÉTER (II. 
éves) hasonlóan'vélekedett..

JÁRMAI GYULA (II. éves) 
a TDK-val, tanulmányi ver
senyekkel, tankönyvbírálattal 
stb. kapcsolatos jegymegaján
lás-, beszámítás szélesebb kö
rűvé tételét kérte.

KOLLARIK AMALIA dé
kán úgy vélekedett, hogy a 
nyelv a gondolatok kifejezé
sére szolgál és ha nincsenek 
gondolatok, minek a nyelv? 
Tehát nem javasolja, hogy a 
szaktárgyak rovására növe
kedjék a nyelvi óraszám. Az 
órarendi nehézségek kiküszö
bölésére és a fiatal oktatók 
nyelvtanulásának megoldására 
viszont ígéretet tett.

KARVALICS FERENC (I. 
éves) megemlítette, hogy öt 
tantárgyuk közül háromból 
nincs még jegyzetük és nem 
tudják, hogy vizsgáznak le. Ja
vasolja, hogy tavasszal ren
dezzenek ifjúsági fórumdt az 
elsős problémák átfogó meg
beszélésére.

PAPP SÄNDOR (II. éves) 
az ifjúsági parlament elégte
len jogkörével kapcsolatban 
fejezte ki elégedetlenségét, il
letve kétségeit a felvetett 
problémák megoldásával kap
csolatban.

FORTUNA ISTVÁN (IV. 
éves) elmondta, hogy egyete
münkön a hallgatók körülmé
nyei romlottak, az élettér szű
kült. Mégis, a kollégiumokat 
komfortosabbá kell tenni, az 
ösztöndíjrendszert — a KISZ- 
bizottsági javaslatoknak meg
felelően — finomítani kell. Az 
ECONOMIX kisszövetkezet 
UNIVERSITAS hallgatói szak

csoportjának jelentős befize
tését javasolja hallgatói célra 
fordítani. Ma minden olyan 
lépést, amely demokratizálni 
akar, támogatni kell — mond
ta.

BALOGH IMRE (V. éves)
ismételten felhívta a figyelmet 
arra, hogy az intézkedési terv
ben nem érezhető semmiféle 
megújítási, reformtörekvés, a 
jelenlegi szak- és tantárgy- 
struktúra továbbélését feltéte
lezi. Néhány fontos érték 
ugyan felbukkan célként ben
ne, de az elérésükhöz szüksé
ges mechanizmusok kialakíta
tására nincs utalás. Az önte
vékenység az, amely ezeket az 
értékeket meg tudja valósítani. 
Ezért is támogatja nagyon a 
KISZ-bizottság javaslatait az 
új önkormányzatokra, hiszen 
ez egy egyetemi reform szerves 
része lehet.

VÍG ISTVÁN (V. éves) el
mondta, hogy az oktatási re
form illúziója már régen szer
tefoszlott. Bár igaz, hogy az 
egyetemvezetésnek nincsen 
koncepciója, mégse hagyjuk 
kútba esni a reform gondola
tát. Sajnos, eddigi reform
stratégiánk nem volt ered
ményes. Egyetemünk reform
ját a „nagy” reform részének 
tekintettük és a felelősséget 
felfelé hárítva azzal együtt 
hagytuk leállítani. Mindig 
csak javaslatokat dolgoz
tunk ki, becsatlakoztunk a 
munkálatokba, vártunk. El
odázó taktikát követtek 3 
évig. Bevontak a munkák
ba, de nem használták fel
eredményeinket. Pedig 1981—• 
83-ban az egyetemen volt bizo
nyos reformlégkör. A reform, 
amelyet támogattunk, mégis 
megbukott. Mit lehet most ten
ni? „Azt hiszem, az eljövendő 
reformot nem kívülről kell 
várni. A reformban érdekelt 
csoportoknak, kis közösségek
nek össze kell fogni, megte
remteni a maguk demokráciá
ját és véghez vinni a maguk 
reformját. Együttes munkára, 
a szövetségesek összefogására 
van szükség.” Ezért is támo
gatja nagyon a KISZ-bi-
zottság javaslatéit a de
mokratikus struktúrák ki
alakítására. Reformok, ok
tatási reform nélkül nagy
baj várható. Az emberek ér
dektelensége a színvonal ro
vására megy majd, elége
detlenségük robbanáshoz ve
zet. Ezért nincs más út előt
tünk; mint a demokratikus re
formok útja — fejezte be nagy 
tapssal fogadott hozzászólását.

SZUHAY MIKLÓS össze
foglalójából kiderült, hogy a 
legtöbb kérdésben — bár jó- 
néhány fenntartással — egyet 
tud érteni velünk. Hangsúlyoz
ta, hogy nincs olyan helyzet
ben, hogy az egyetem vezeté
sét érintő ügyekben egymaga 
tegyen biztos ígéretet. A leg
élesebben felvetődő ügyek kö
zül szobát ígért az SG-nek, az 
elméleti szak megteremtése 
feltételeinek megvizsgálására 
tett ígéretet, az ifjúsági bi
zottság felállítását elfogadta 
cspkúgy, mint a KlSZ-korre- 
ferátum alapján 23 módosítást 
az intézkedési tervben. A köz- 
művelődési önkormányzat és 
az ösztöndíjszabályzat ügyé
ben azt a kompromisszumot 
ajánlotta, hogy a beterjesztett 
javaslat alapján véglegesítsék 
majd a struktúrákat. Sok to
vábbi felvetést is elfogadott, 
némelyiket azonban nem.. Ezért 
Frenyo Andrea, Horváth Lász
ló, B. Kiss Tamás és mások to
vább érveltek néhány kezde
ményezés mellett, melyeket az
tán végül a rektorhelyettes is 
elfogadott. így a dokumentu
mokat a parlament csaknem 
egyhangúan elfogadta.

A maratoni összejövetel vé
gén családiasra zsugorodott 
létszám mellett — mindössze 
63 szavazó által — alakult ki 
az ifjúsági bizottság 10 vá
lasztott hallgatói tagjának név
sora:

Balogh András (III. terv- 
gazd.), Budai János (IV. áru- 
forg.), Dér Judit (IV. terv- 
gazd.), Fejes Sándor (II. ipar)j 
Hoffman Éva (III. áruforg.), 
Karvalics Ferenc (I. év) Kosa 
Lajos (II, tervgazd.), Kovács 
Károly (III. ipar), Merényi 
Miklós (II. nemzetközi) és Uj-' 
laki György (IV. külgazd.)

Sokrétű, széles körű élőké-’ 
szülétek és a 7 órás ülés izgal
mas vitái, felvetései után az
1984-es parlament véget ért.

—s. |



Gerjabin professzor 
a szovjet gazdaságpolitikáról

November 28-án, a Maka
renko utcai Nyelvi Intézet 
színháztermében Anatolij 
AleKszejevics Gerjabin, szov
jet közgazdász, a Szovjetunió 
Tudományos Akadémiája Köz
gazdaságtudományi Intézeté
nek professzora tartott tájé
koztató előadást a 70-es évek 
végének, a 80-as évek elejének 
szovjet gazdaságpolitikájáról; 
e gazdaságpolitika eredmé
nyeiről, problémáiról; a szov
jet népgazdaság fejlesztésének 
az SZKP KB plénumái által 
is megerősített főbb irányel
veiről.

★
Tájékoztatójának első felé

ben elmondta, hogy a 70-es 
évek végén a gazdasági növe
kedés üteme a Szovjetunióban 
bizonyos értelemben lefékező
dött, 1982-re 0—1%-ra mér
séklődött. Ugyanebben az év
ben, a gazdaságirányítási szer
vek arra az elhatározásra ju
tottak, hogy néhány közszük
ségleti cikk fogyasztói árát 
emeljék, ami a Szovjetunió
ban egyébként ritkán fordul 
elő, és éppen ezért a lakossá
got ez az intézkedés ezúttal 
érzékenyen érintette.

Az előadó e nehézségek je
lentkezését több tényező 
együttes hatásával magyaráz
ta. Az általa felsorolt okok kö
zött elhangzottak kevésbé is
mert adatok is.

Az utóbbiak közé tartozott 
annak megemlítése', hogy az 
50-es és 60-as évek fordulóján 
kedvezőtlen hatású demográ
fiai folyamatok zajlottak le. A 
születési arányszám ebben az 
időszakban lecsökkent, és ez
zel a szaporodási ráta sem az 
elképzeléseknek megfelelően 
alakult.

Gerjabin professzor kifej
tette, hogy a szovjet gazdasá
gi vezetés a kihívásokra ide
jében felfigyelt, s a felisme
rést tett követte. A tervezőap
parátusban és a teoretikusok 
körében rendkívül alapos 
elemzőmunka vette kezdetét; 
a szakértők következtetéseit a 
gazdasági gyakorlatban ellen
őrizték.

A szovjet népgazdaság a 
fejlesztés még Intenzívebb út
jára állt át. A változattok  
lényege abban foglalható ösz-

sze, hogy megszilárdították a
tervfegyelmet; a fizikai és 
szellemi erőforrások, eszközök 
jórészét a munkatermelékeny
ség emelésének előmozdításá
ra fordították; ösztönözni 
kezdték a vállalatokat a ter
melés önköltségének csökken
tésére. Ezzel egyidejűleg a ve
zetés határozottan állást fog
lalt az élelmiszerprogram kö
vetkezetes megvalósítása és a 
szolgáltatások minőségének 
javítása mellett.

A szemléleti változásnak 
már 1983-ban megmutatkoz
tak az eredményei: a 83-as nö
vekedés 80%-ban a munkater
melékenység javulásának volt 
köszönhető, a termelés önkölt
sége általában csökkent. Mind
ezek az örvendetes jelenségek 
az életszínvonal alakulására 
is jótékonyan hatottak.

Mindemellett, mondta a 
professzor, a gazdasági veze
tés tudatában van annak, 
hogy még rengeteg a tenniva
ló. Külön hangsúlyozta, hogy 
az eddig elért eredményekkel 
nem lehetnek elégedettek; az 
intenzív fejlődés folyamatát 
fel kell erősíteni, el kell érni, 
hogy az anyagfelhasználás “lég 
takarékosabbá váljon. Minden 
dolgozóban tudatosulnia kell 
a társadalmi tulajdon iránti 
tiszteletnek.

Befejezésül, az előadó szólt 
a szovjet gazdaságpolitika 
stratégiai célkitűzéseiről, az 
előtte álló feladatokról.

A Szovjetunió növelni akar
ja az energiahordozók kiter
melését, részben a szocialista 
tábor biztonságos ellátása cél
jából, részben saját szükség
leteinek kielégítése érdekében. 
A beruházások mintegy egy- 
harmada ennek a feladatnak 
a megvalósítására fordítódik.

A közlekedési hálózat vi
szonylagos elmaradottsága ve
szélyezteti a tervek kivitele
zésének sikerességét. Ezért 
1990-ig mintegy 80 milliárd 
rubelt költenek egyedül a vas
úti hálózat korszerűsítésére és 
bővítésére. A szovjet gazdaság 
az egykori élelmiszerexportőr, 
országból mára élelmiszerim- 
portőr-országgá vált. Emiatt 
az Összes beruházások egvhar- 
madát 1990-ig arra fordítják, 
hogy a gazdaság függetlened

jék a beszerzés külpiaci felté
teleitől. Bővülnek a talajjaví
tásba és a növénynemesítésbe 
fektetett összegek, több gépet 
irányítanak át erre a terület
re.

★
E rövid, vázlatos áttekintés 

után, Gerjabin professzor 
megválaszolta a hallgatóság 
által feltett kérdéseket.

Az 19u2-ben megkezdett 
gazuasági kísérletről elmond
ta, hogy annak célja a válla
latok önállóságának növelése, 
ám ez az önállóság csak a vál
lalatok gazdasági vezetésére 
vonatkozik; a kollektíva nem 
vesz részt közvetlenül a dön
tések meghozatalában (a ter
melés szférájában), ae a dol
gozók élet- és munkakörülmé
nyeinek kialakításakor mesz- 
szemenően figyelembe veszik 
a vállalati közösség vélemé
nyét.

A gazdasági kísérlet felada
ta az, hogy megkeresse a 
munkamegosztás azon for
máit, amelyek a termelési fo
lyamatot megkímélik az 
anyagellátás akadozásától, 
megerősítik az ágazatközi- és 
a vállalatközi kapcsolatokat.

A kísérlet során kiderült, 
hogy egy szabadabb, a szabá
lyozóktól többé-kevésbé füg
getlenített piacon két gazda
sági egység egymással szem
ben állva nincs egyenlő hely
zetben. A domináns gazdasági 
egység diktálja az „alku” me
netét, és ez, többek között, gá
tolhatja az egyenletes és a 
minden oldalú technikai fej
lesztést.

Ezért, a gazdasági vezetés 
nem tervezi, hogy a vállala
toknak az árképzésben is meg
adja az önállóságot.

A gazdasági kísérletnek nem 
célja, hogy a gazdaságirányí
tás mechanizmusát gyökere
sen átalakítsa, a következő 
ötéves tervben a már kipró
bált, és eddig alkalmazott for
mákra építenek, a meglévő 
mechanizmust tökéletesítik. A 
következő kérdés arra vonat
kozott, hogy a szovjet közgaz
dászok elméletileg miként ér
tékelik azokat a változásokat, 
amelyek Magyarországon a 
piacgazdálkodáshoz való köze
ledésben nyilvánultak meg.

Az előadó válaszában leszö
gezte, hogy a Szovjetunió és 
Magyarország gazdaságának 
szerkezete eltér egymástól. A 
magyar gazdaság nyitottabb 
és jobban igényli a nemzetkö
zi munkamegosztásba való be
kapcsolódást. Hozzátette, hogy 
habár a magyar népgazdaság 
szerkezete eltérő, de valószí
nűleg itt is sok mindent fi
gyelembe kell venni a piaci 
mechanizmusok kialakításá
nál. Például a vállalatok nagy
ságától és profiljától is függ, 
hogy a  mesterséges úton lét
rehozott verseny mennyire 
valósítható meg.

Megjegyezte, a szovjet gaz
dasági vezetés is a verseny- 
szellem terjedése mellett száll 
síkra, de hangsúlyozta, hogy 
az árképzésnél népgazdasági 
érdekeket is figyelembe kell 
venni.

Arra a kérdésre válaszolva, 
hogy ha a vállalatok nem ma
guk határozzák meg az ára
kat. akkor miben fejeződik ki 
érdekeltségük, az előadó el
mondta, hogy a vállalatok 
többletjövedelemhez csak az 
önköltségszint csökkentésével 
juthatnak hozzá, a szabályo
zók réven. Van egy másik le
hetőség is a jövedelmezőség 
emelésére, az önköltség csök- 
Ven'ézét és a ráfordítást szám
ba véve az állam Ideiglenes, 
ösztönző felárral toldhatja 
meg a valós árat, és a z  ebből 
befolyó többletjövedelem egy 
részét a vállalat visszakapja.

További válaszaiban a pro
fesszor megerősítette, hogy to
vábbra is szigorú, adminiszt
ratív intézkedésekkel küzde
nek a gazdasági életben meg- 
nvilvánulú káros jelenségek 
ellen; a harácsolás, a munka
helyi vezetők hatalommal és 
hatáskörrel való visszaélése 
ellen, és ennek során nem rit
kán súlyos következmények
kel járó, személyes felelősség
re vonásra is sor kerül.

Az előadás és konzultáció 
végén az orosz nyelvi tanszék 
képviselője köszönetét fejezte 
ki a professzornak, tájékozta
tójáért és válaszaiért.

Kelemen Sándor

R ajk  László Szakkollégium

A lengyel gazdasági reformról
Érdekesnek Induló sorozat 

első előadását hallottuk a 
Rajk László Szakkollégium
ban. A szocialista országok 
közgazdasági életének egy-egy 
képviselője tart előadást or
szága gazdasági helyzetéről, 
perspektívájáról, s más gaz
dasági kérdésekről. Ezen so
rozatot Leszek Balcsovic, a 
varsói Közgazdasági és Sta
tisztikai Intézet munkatársá
nak előadása indította, a len
gyel gazdasági reformról.

Az előzmények. 1956, 1950, 
1970 után negyedszer került 
napirendre a gazdasági rend
szer reformja. Rossz gazdasá
gi helyzet s egy tömegmozga
lom az elindítója. A  g a z d a s á 
g i  r e fo r m  k id o lg o z á s á n a k  f e l 
a d a ta  v é g ü l  i s  r é s z e  l e t t  a n 
n a k  a  m e g e g y e z é s r e n d s z e r n e k ,  
a m e ly e t  a  k o r m á n y  é s  a  
s z tr á jk o ló  m u n k á s o k  k é p v i s e 
lő i  1980 a u g u s z tu s á b a n  í r ta k  
a lá . A tervek, a javaslatok 
széles körű társadalmi bázi
son (intézetek, kutatócsopor
tok, hivatalok javaslatai) jöt
tek létre. A társadalmi viták 
után 1981. június 1-én történt 
meg a bevezetendő reform el
fogadása. A közgazdászok 
nagy része mérsékelt reform
nak ítélte, s ítéli, s leginkább 
a magyar 68-as reformhoz ha
sonlítja. Nagy hiányossága, 
hogy fontos kérdéseket ha
gyott nyitva (pl. mi a párt 
szerepe, az állami, magán- és 
önkormányzati szerveknek mi 
a kompetenciája).

A röviddé) a reform elin
dítása után bekövetkező szük
ségállapot bevezetése nagyban 
megváltoztatta a társadalmi 
helyzetet, megváltoztatta a 
gazdasági reform fogadó kör
nyezetét, s döntően korlátozta 
a reform egyes mechanizmu
sainak kifejlődését. 1981. de
cember 13-án ugyanis a meg
egyezéseknél szereplő egyik 
lél lekerült a színről, s mind

azon kérdések, amelyek nyit
va maradtak, egyértelműen 
lezárultak, s mindazon konst
rukciók, amelyek a két fél 
egyensúlyára épültek, nagy
részt elvesztették szerepüket. 
(Erre az önigazgatásban s a 
vezetőkiválasztásban láttunk 
példát).

Ezután az előadó rátért a 
változások csomópontjának 
bemutatására és jellemzésére, 
kiemelvén a lengyel sajátos
ságokat, kevesebbet beszélve 
a magyar 68-as rendszerhez 
hasonlatos képződményekről.

A részletes direkt tervezés, 
mint a gazdasági rendszer 
szervezője megszűnt ugyan, 
de ez nem jelenti, hogy a pia
ci allokáció lépett a helyére. 
Ellenkezőleg, a nem piaci be
avatkozások rendszere terebé
lyesedett ki. A termelőeszköz
mozgás szabályozása, a terme
lési programokkal történő 
struktúraátalakítás, s legfő
képpen a központi anyagki
utalás s a pénzügyi preferen
ciák rendszere — ezek a köz
ponti irányítás legfőbb esz
közei.

A szervezeti rendszer kü
lönböző szintjein lényegében 
semmi változás nem történt. 
Minden központi szerv meg
maradt, ami azt jelenti, hogy 
egyik napról a másikra visz- 
sza lehetne állítani a közel
múlt gazdasági rendszerét. A 
középszintű egyesülések meg
szűntek, s helyette létrejött a 
társulások két formája: a bá
nyászat, energiaipar és vegy
ipar terén a „kötelező” társu
lás, míg más területen az „ön
kéntes” társulás. (Itt a leg
több helyen újraalakulásró! 
lehet beszámolni.) Vagyis to
vábbra is megmaradtak a gaz
daság nagy monopolszerveze
tet. A társuláson belül viszont 
a horizontális viszonyt a ver
tikális kapcsolat váltotta fel. 
Vállalati szinten kevés he
lyen történt átszervezés.

A v á l la la tv e z e té s ,  - i r á n y í 
tá s  kulcskérdése volt a re
formnak, a gazdálkodás meg
változtatásának. Már a re
form bevezetése előtt terebé
lyesedett ,egy alulról jövő fo
lyamat, az üzemi önigazgatá
sok megalakítása, amelyek a 
tartalmi átalakítások zálogai 
lehettek volna. A szükségálla
pot bevezetésével azonban 
ezeket az önigazgatásokat fel
oszlatták, s a később létrejö
vő önigazgatások — a re
formban leírt intézményi 
Struktúra alapján — nem 
nyerték el a dolgozók bizal
mát. Az önigazgatás demora- 
lizálódott.

A v á l la la tv e z e tő i  k in e v e z é s  
a z  irányító szervek és a mun
kások szervezetének komp
romisszumán alapult. Az alap
vető ipari nagyvállalatok 
igazgatóit az irányító szervek 
jelölik ki, s a vállalati ön
igazgatásoknak független bí
róságon fellebbezési joga van. 
A közép- és kisvállalatok ve
zetőit önigazgatás választja, s 
a felügyelő szervnek van ki
fogásolási joga.

Ez a szabályozás formálisan 
kétoldalú, a gyakorlatban 
azonban másként néz ki. Egy
részt, mert a Szolidaritás nem 
létezik ellensúlyként, más
részt, mert intézményes tag
ként ugyan nem szerepel a 
pártapparátus, a valóságban 
azonban nagyon fontos szere
pe van. A  p á r t  s z e r e p e  nem 
tisztázott a gazdasági mecha
nizmusban s ezért nehéz he
lyének felmérése is. A párt 
azonban elsősorban a sze
mélyzeti politikában érvénye
síti érdekeit, nem lehet olyan 
jelöltet állítani, akit a párt 
nem támogat.

A p é n z ü g y i  r e n d s z e r , a
pénzügyi ösztönzés, a bérsza
bályozás, az árrendszer át
alakításával a magyar 68-as 
reformhoz hasonló rendszer

jött létre, amelynek ismerte
tésére nem térek ki.

Érdekes elemei vannak a 
k ü lk e r e s k e d e l e m  szabályozá
sának. Azon vállalatok, ame
lyek konvertibilis expor be
vételre tesznek szert, bevéte
leik bizonyos részét konverti
bilis valutában megtarthat
ják, s importfinanszírozásra 
felhasználhatják. Az importot 
azonban engedélyeztetni kell. 
A múlt évben az import 3 
százaléka, ez évben 14 száza
léka bonyolódott le így.

A gazdasági reform bemu
tatása után az előadó több 
szempontból értékelte a válto
zásokat. Áz első megállapítás 
— amely benne rejlett minden 
konkrét változtatás kifejtésé
ben, elemzésében — az, hogy 
a  té n y le g e s  r e fo r m  m e s s z e  e l 
m a r a d t  a ja v a s o l t  r e fo r m tó l .

A másik gondolat kicsit tá- 
gabb nézőpontból értékeli a 
reformot. A  m a i  g a z d a s á g i  
r e n d s z e r n e k  4 o ly a n  a la p je l 
l e m z ő je  l é te z ik ,  a m e ly e k n e k  
m e g v á l to z ta tá s a  a la p v e tő e n  
s z ü k s é g e s  a h a té k o n y a b b  g a z 
d á lk o d á s  é r d e k é b e n .  E z e k :  a 
t e r v e k  l e b o n tá s á n a k  r e n d s z e 
re ;  a h ie r a r c h ik u s  é s  c e n t r a 
l iz á lt  s z e r v e z e t i  r e n d s z e r ;  a 
v á l la la to k  ö s s z e v o n á s á n a k  és 
s z é tb o n tá s á n a k  jo g r e n d s z e r e  
(a  s t r a té g ia i  tu la jd o n o s i  jo g o k  
e lh e ly e z k e d é s e ) ;  a t ő k e  ú j r a 
e lo s z tá s á n a k  a d m in i s z t r a t í v  
r e n d s z e r e .  E ze n  a la p je l le m z ő k  
e rő s s é g é t  u g y a n  v a la m e ly e s t  
g y e n g í te t te  a g a z d a s á g i r e 
fo r m ,  d e  m é g  m in d ig  k a r a k 
te r e s e n  j e l l e m z i k  a s z o c ia l is ta  
g a z d á lk o d á s  r e n d s z e r é t .

B e f e j e z é s ü l  a z  e lő a d ó  so k  
s ik e r t  k ív á n t  o r s z á g u n k  r e 
fo r m já h o z ,  m o n d v á n :  h a  a 
m a g y a r o k n a k  s ik e r ü l t ,  a k k o r  
b íz v á s t  m o n d h a t já k  o t th o n ,  
lá m , m i  m e g c s in á l tu k  e z t  a 
r e fo r m o t ,  és s z o c ia l is tá k  is  
m a r a d tu n k .

Spéder Zsolt

A  m a r x i z m u s  k e r e t e in  b e lü l  — é s  a z o n  k ív ü l  — n e m  k r i s 
tá ly o s o d o t t  m é g  k i  o ly a n  p a r a d ig m a , a m e ly  m e g le h e tő s  p o n to s 
sá g g a l a d e k v á ta n  ír n á  le  a m á ig  te r je d ő  m a g y a r  tá r s a d a lo m -  
f e j lő d é s t .  H o g y  m e l y i k  le s z  a z  a  p a r a d ig m a , a z t  a t ö r té n e le m  
f o g ja  — e s e tle g  — e ld ö n te n i .  I t t  v i s z o n t  a z u tó b b i  id ő b e n  n a p 
v i lá g o t  lá to t t  k é t  k ü lö n b ö z ő  — bár s o k  r o k o n  v o n á s t  is  m u ta tó
— m e g k ö z e l í té s t  id é z ü n k .

A TÁRSADALOMTUDOMÁNYI KÖZLEMÉNYEK nemrég 
megjelent 1984/3. negyedévi számában olvasható POKOL BÉ
LA: IPAROSÍTÁS ÉS MODERNIZÁCIÓ című írása.

„A XX. század elejéig a modernizáció ( . . . )  tendenciái Kö- 
zép-Éurópában — kelet felé méginkább — csak megkésve és 
csonkán tudtak kibontakozni. ( . . . )  Oroszországban különösen 
nyomasztó volt az iparosítás elmaradottságának foka. Az in
tervenciós beavatkozások és a7 örökös fenyegetettség érzése 
csak fokozták a szovjethatalom birtokosaiban a gyorsított ipa
rosítás motívumait. ( . . . )  A centralizált iparosítás számára a 
korábban (noha itt eleve csak részben) kibomlott szférák — 
jog, tudomány, művészet — önállósodása szükségtelenné vált. 
( . . . )  A  g y o r s í to t t  ip a r o s í tá s  a z  a la c s o n y  f e j l e t t s é g r ő l  i n d u lv a  
lá tv á n y o s  e r e d m é n y e k e t  p r o d u k á l t .

E z t  a f e j lő d é s i  é s  m o d e r n iz á c ió s  lo g ik á t  v e t t é k  á t  a m á s o 
d i k  v i lá g h á b o r ú  u tá n  a k ö z é p -e u r ó p a i  s z o c ia l is ta  o r s z á g o k  is. 
A  m i  f e j l e t t s é g i  f o k u n k o n  a  n e g a t í v u m o k  h a m a r a b b  j e l e n t k e z 
te k .  ( . . . )  A hatvanas évek elejétől megindult a társadalmi fej
lődés egészének újragondolása. A legégetőbb volt a helyzet a 
közvetlen termelés területén, így a reformtörekvések elsősor
ban erre összpontosultak. ( . . . )  A  h e tv e n e s  é v e k b e n  a z o n b a n  
n y i l v á n v a ló v á  v á l t ,  h o g y

a reform gazdaságra szűkítése
c s a k  k i s m é r t é k ű  e r e d m é n y e k e t  h o z .

Korábban az iparosításra szűkített modernizáció folyamán 
sok esetben ö s s z e tö r té k  a z o k a t  a m o d e r n iz á c ió s  v ív m á n y o k a t ,  
a m e ly e k  K ö z é p - K e le t -E u r ó p á b á n  a m ú g y  is  c s a k  c s ö k e v é n y e s e n  
a la k u l ta k  k i. í g y  a z  ö n á lló  é s  b e lső  lo g ik a  s z e r in t  m ű k ö d ő  jo g 
r e n d s z e r t  é s  h o r d o z ó já t ,  a z  ö n á l ló  b író i  k a r t ,  U g y a n íg y  a tu d o 
m á n y  e lk ü lö n ü lé s é t  é s  b e lső  s z e r v e z é s i  e lv e i t :  á t -  é s  t ú lp o l i t i 
z á l ta  a z  o k ta tá s i  s z fé r á t ;  é s  n e m  u to ls ó s o r b a n  a  k ö z ig a z g a tá s  
l e v á la s z tá s á t  a n a p i  p o l i t i k a  h u l lá m z á s á r ó l. ( . . . )

A  m a i  tá r s a d a lm i  f e j l e t t s é g ü n k ö n  e z e k  a s z fé r á k  n é lk ü lö z 
h e te t le n n é  v á ln a k .  ( . . . )  így a jog nem korlátozódhat a felső 
utasítások lefelé való közvetítésére, az utasítások megtagadása 
esetén büntetőszankciók kiszabására; ma az állampolgárok 
egymás közti konfliktusainak békés rendezésében, illetve az 
autonóm szervezeti egységek közt a partnerek magatartása el- 
váThat08Éi?á.rv?,ík biztosításában is szerepet kan. ( . . . )

Igazán tudományos jellegű vitáik és kutatások ( . . . )  nehe
zen bontakozhatnak ki addig, amíg a politikai vélemények meg
vitatására nem intézménvesedik egy külön szféra, hogy ezzel 
tehermentesítse a tudományt. ( . . . )  Amíg a politikai vélemé
nyeket nem engedjük tiszta alakjukban megjelenni, addig tu
dományos-kulturális alakban lépnek fel. ( . . . )  A  tá r s a d a lo m  
e lté r ő  r é te g e i  s z á m á r a  a  m a in á l  a u t e n t i k v s a b b  é r d e k k é p v i s e l e t i  
s z e r v e z e te k  ú t já n  a ( . . . )  p o l i t i k a i  v é le m é n y h a r c o k a t  le  le h e tn e  
k a p c s o ln i  a t u d o m á n y r ó l . ( . . . )

A ra7.daséigl szféra növekedésénfijk hosszabb ideig megfi
gyelhető lassulása azt mutatja, hogy tú l  k e l l  lé p n i  a z  e d d ig i  t á r 
s a d a lo m fe j l e s z té s i  lo g ik á n .  C s a k  a  g a zd a s á n h o z  k a p c s o ló d ó  
s z fé r á k  p á r h u z a m o s  m o d e r n iz á c ió ja ,  a za z  f u n k c io n á l i s  e lk ü lö 
n ü l t s é g ü k n e k  k ié p í té s e  t u d ja  s ta b i l i z á ln i  a z  a d d ig  p lé r t  e r e d 
m é n y e k e t  é s  m e g te r e m te n i  a to v á b b lé p é s  f e l t é t e l e i t . ’’

A HANKISS ELEMÉR által vázlatosan kido'gozn! megkísé
relt paradigma lénvege a VALÓSÁG 1984/11-es számában meg- 
ielcnt t-mnimányának címében rejlik: „MÁSODIK TÁRSA
DALOM”?

„A kifejezést ( . . . )  természetesen a m á s o d ik  g a zd a sá g  ana
lógiája sugallja. ( . . . )  A z o k a t  a j e le n s é g e k e t  t e k i n t j ü k  a m á s o 
d i k  tá r s a d a lo m b a  ta r to z ó k n a k ,  a m e ly e k  n e m  i l l e s z k e d n e k  b e le  
( . . . )  a z  1948 u tá n i  h iv a ta lo s  m a g y a r  tá r s a d a lo m  p a r a d ig m á já 
b a ."  Csak néhány alapvető tételt ragadunk ki a dolgozatból:

• „1. ( . . . )  1948-ban a kommunista párt ( . . . )  úgy vélte, 
hogy a kitűzött eszményi célt hamarabb éri el ( . . . ) ,  ha a tár
sadalmat egységesíti, s legalább átmenetileg többé-kevésbé 
diffúz állapotban tartja. Ami a gazdaságot illeti, itt radikális 
modernizációs programot hirdetett meg; ezen gyors és extenzív 
iparosítást értettek. ( . . . )  Vannak, akik ezt

integrációs folyamatként
és a modernizációs folyamat döntő mozzanataként értelmezik. 
(De) a társadalom homogenizálása, atomizálósa nem tekinthe
tő integrációnak. A z  in te g r á lá s  u g y a n is  n e m  a  k ü lö n b s é g e k  
m c a s z ü r t e t é s é t  j e l e n t i ,  h a n e m  a k ü lö n b ö z ő  a lk o tó e le m e k  v a la 
m i f é l e  ö s s ze fo g á s á t. ( . . . )  Nálunk a homos önizá 1 tság, a beásó ta
golatlanság, a diffúz állapot jellemzi az első társadalmat. A 
második társadalom szféráidba tartozónak tekinthető ezzel 
szemben mindaz, ami ( . . . )  m e g p r ó b á l ja  d i f f e r e n c iá ln i  és s z e r 
v e s e n  in te g r á ln i  p é ld á u l  a g a zd a sá g i,  tá r s a d a lm i  é s  p o l i t i k a i  
f u n k c ió k a t ,  a  k ü lö n b ö z ő  tá r s a d a lm i  r é te g e k e t  és é r d e k c s o p o r 
to k a t ,  a  k ü lö n fé le  n é z e te k e t  é s  v i l á g n é z e t e k e t  és íg y  to v á b b .

2. A magvar társadalomra 1948 óta ( . . . )  a vertikalitás, a 
hierarchikus és alá-tőlérandeltségi viszonyok hagenvWája volt 
a jellemző. ( . . . )  Mindennek ellenére úir.a és újra kiépül tele és 
kiépülnek ( . . . )  a vertikális paradigmába bele nem illő s bele 
nem illeszkedő, a második társadalom paradigmájának jegyé
ben szerveződő h o r iz o n tá l is  k a p c s o ló d á s o k .

3. ( . . . )  A hierarchia csúcsán meghozott döntések és ren
delkezések lefelé terjedve határozzák meg és szabályozzák az 
életet. Ezzel szemben áll vagy állna a másik paradigma, ame
lyen belül a v e z e t é s  m in d e n  s z in t j e  a lu lr ó l  k a p ja  m e g  h a ta lm á t ,  
f e lh a ta lm a z á s á t .

4. ( . . . )  A  teljes mértékű államosftottság nálunk elsősorban 
a gazdasági élet egyenirányítottságára utal, arra, hogy ( . . . )  
egyetlen központ szervezi s ellenőrzi az egész gazdasási életet. 
De az ötvenes években ugyanez a szándék hatotta át a társadal
mi lét egészét is ( . . . ) ;  az ideológiai monopólium kiépítésével 
kísérlet történt az emberek tudatának állami ellenőrzésére és 
irányítására. A hatvanas-hetvenes években sokat enyhült ez a 
szigor, de az élet főbb tartományainak ellenőrzésére irányuló 
szándék azért még ma is működik, és a m á s o d ik  tá r s a d a lo m b a  
s z o r í t  s z á m o s  o ly a n  je le n s é g e t ,  a m e ly  a p lu r á l is a b b  tá r s a d a l
m a k b a n  a z  e ls ő  tá r s a d a lo m  s z e r v e s  r é s z e k é n t  m ű k ö d i k "  stb.

A  tá r s a d a lo m n a k  e z  a  — m á s , f e j l e t t  tá r s a d a lm a k h o z ,  i l l e t 
v e  s a já t  l e h e tő s é g e in k h e z  k é p e s t  —  t ú l z o t t  m e g k e t tő z ő d é s e  v e 
z e t  a z tá n  e l a tá r s a d a lo m  s z á m o s  p r o b lé m á já h o z ,  a h h o z , h o g y  
a m á s o d ik  tá r s a d a lo m b a  s z o r í to t t  s o k  é r te lm e s  és h a sz n o s  d o 
lo g  k é p te le n  e g é s z s é g e s e n  f e j lő d n i ,  és rá a d á s u l e z e k e t  a tá r s a 
d a lm i  v e z e tő  c so p o r t  n e m  is  t u d ja  n y o m o n  k ö v e tn i ,  k e z e ln i ,  
i n d i r e k t e n  s z a b á ly o z n i  E z  k is z á m í th a ta t la n  v á lto z á s o k h o a
— e s e tle g  r o b b a n á s o k h o z  — v e z e th e t .

B. K. T.



M eg szá llo ttak ?
Szabó Jánossal, a csapat in

tézőjével (és II. számú kapu
sával) beszélgettem az egye
temi focicsapat múltjáról, je
lenéről és jövőjéről.

— Mikor alakult a csapat?
— Egy évvel ezelőtt alakí

tottuk. Tulajionképpen haveri 
alapon szerveződött, mert sze
rettünk volna szervezett kere
tek között rendszeresen fociz- 
ni, mozogni. Megkerestük a 
testnevelés tanszéket, a segít
ségüket kértük, hogy elindul
hassunk a kerületi bajnokság
ban. A KSC lett a bázisszer
vünk, ennek vagyunk a lab
darúgó-szakosztálya.

— Ki fedezi a költségeket? 
Hova tartozik a kerületi baj
nokság?

— A költségvetésünk mi
nimálisnak mondható. Kap
tunk a szakosztálytól egy gar
nitúra felszerelést kisebb-na- 
gyobb hiányosságokkal (ezt 
még a ’70-es évek közepének 
csapatától örököltük), fizetik a 
bírópénzt, ami minden máso
dik alkalommal (amikor mi 
lennénk a pályaválasztók) 150 
Ft, és 70 Ft-ot partjelzőnként. 
Minden egyéb felmerülő 
költséget (szere'éskiegészítés 
stb.) a csapattagok saját zseb
ből fizetnek.

A kerületi TSH-hoz tarto
zunk és a kerületi összevont 
bajnokságban játszunk. Ez 
alatt csak egy amatőr csapa
tokból álló osztály van, kies
ni innen nem lehet. Feljutni 
viszont igen, a BLSZ-bajnok- 
ság III. osztályába.

— Milyen nehézségeket 
okoz, hogy az egyetem nem 
rendelkezik sportteleppel, s a 
dolgok állását tekintve egy
hamar nem is lesz e téren 
változás?

— Kénytelenek vagyunk 
mindig feladni a pályaválasz
tói jogot, hacsak nem tud sze
rezni a testnevelési tanszék

pályát — mint ahogy ez né
hány esetben meg is történt. 
Mivel nincs pályánk, edzeni 
sem tudunk sehol. A mérkő
zéseken pedig nem lehet 
erőnlétet, taktikai felkészült
séget szerezni. Nevetséges do
log, hogy nincs pénz heti egy
szeri alkalommal arra, hogy 
pályát béreljünk, ahol edz- 
hetnénk, s arra, hogy kéthe
tente egyszer pályát kapjunk 
a mérkőzésekre, amikor mi 
vagyunk a pályaválasztók. Ez 
egy bajnoki évet tekintve ta
lán 8-10 ezer Ft körüli összeg 
lenne. Ennek hiányában vi
szont mindig nekünk kell al
kalmazkodni, lehetetlen idő
pontokban kell mérkőzéseket 
játszanunk, ipert mindig az 
diktálja az időpontot, aki a 
pályát szerzi. Az utolsó két 
hát alatt pl. öt mérkőzést kel
lett játszanunk.

— Milyen egyéb problémák
kal kell megküzdeni?

— A keretben sok a ne
gyedéves és a vidéki. Ez gon
dot okoz a hazautazások 
miatt, hiszen előfordult, hogy 
majdnem teljesen új csapatot 
kellett kiállítani az előző he
tihez képest, továbbá jövőre 
a mostani keretből talán 8-10 
ember marad, mert végzés 
után nemigen lehet számítani 
a játékosra. Sajnos arra is 
többször volt példa, hogy egy
két játékosunk cserbenha
gyott, magyarán nem jött el 
a mérkőzésre ígérete ellené
re. Emiatt két mérkőzésen 
nem tudtunk kiállni, egy má
sikat 10 emberrel játszottunk 
végig. És emiatt például sze
lektálni sem tudunk, hogy az 
játsszon, aki jobb képességű, 
jobb formában van.

— Baj lenne, ha most fel
osztana a csapat. Hogyan 
képzelitek a kiutat?

— Feloszlásról szó sincs. 
Várjuk mindazok jelentkezé

sét, akik szívesen játszaná
nak a csapatban, és természe
tesen vállalnák az ezekkel 
járó esetleges anyagi és 
egyéb terheket is. A tavasz- 
szal szeretnénk beépíteni őket 
a csapatba — kipróbálás 
után. Keresünk arra is em
bert, aki a csapat ügyeinek in
tézését is elvállalná, szóval 
olyan menedzserfélét. Aki csi
nálja, az a tavasszal végez.

Annak is örülnénk, ha vala
ki esetleges összeköttetései 
révén pályaügyben segíteni 
tudna. Aki jelentkezni akar, 
az a testnevelés tanszéken ki
függesztett füzetbe írja fel a 
nevét, és mi megkeressük.

— Ügy hírlik, tavasszal nem
zetközi tornát szeretnétek 
szervezni.

— Felmerült ez a lehető
ség. Tudniillik egy NDK-beli 
és bulgáriai intézmény csapa
tával sikerült kapcsolatot ki
építeni. Egyébként ezek a tú
ráink is önköltségesek voltak, 
Szeretnénk őket és még egy 
magyar csapatot összehozni a 
tavaszi szünet idejére egy tor
na keretében.

— Sok sikert és jó értelem
ben vett megszállottságot kí
vánok a jövőt illetően.

Ui.: A csapat idei ered
ménylistája :

Közgáz—Nagytétényi Kini
zsi 2-0, —HTG 4-2, —Sajtó SK
1- 10, —FÉG 2-3, —Rózsadomb
2- 3, —MAFC III. 0-3 (nem 
álltunk ki), —Nagytétényi 
Kórház II. .1-2, —Csőszerelők
0- 1, —László Kórház 0-3 (nem
álltunk ki), —Gamma II. 5-3, 
—MÁV Kórház 2-3, —TF II. 
2-7, —Dél-budai Vendéglátó
1- 3 (10 emberrel játszottunk), 
—MTI 3-1, —Vízügy .1-2.

Góllövőink: Becsei (9), Csor
dás (3), Nagy B. (2), Zarnoczy 
(2), Bejczi (2), Hegedűs, Var
jú, Halász, Agócs, Bártfai (1).

Budai János

Szabálytalan beszélgetés 
egy 119 pontossal

Magas, barna hajú fiú ül 
mellettem. Ambrus Lakatos 
Loránd. Gólya és egyike azok
nak, akik a felvételin a bűvös 
120 pontos határt megközelí
tették. 119 pontot értei. Klasz- 
szikusnak számító kérdéssel 
indítom a beszélgetést:

— Milyenek a benyomásaid 
az egyetemről?

— Először nagyon szokatlan 
volt, hogy rengeteg Ismeretlen 
emberrel találkozom nap mint 
nap, csupán a katonaságtól is
mertem néhány fiút. Hiányzik 
az osztályhangulat is, bár 
mostmár megszoktam ezt a 
légkört és vannak új ismerő
seim is.

— Milyennek tartod az elő
adásokat?

— Általában tetszenek, főleg 
a matek-, a gazdtöri- és a pg- 
előádások. Ezeken sok új és 
érdekes dologról hallok.

— Milyen hatásfokúnak tar
tod az oktatást?

— Nem érzek alapot a kriti- 
zálásra, céljaim és lehetősé
geim adottak.

— Mennyire veszed ki a ré
szed a közösségi életből? Mi g 
véleményed a programokról?

— Eddig mindig szerveztem 
a programokat, például a gim
náziumban verseskötete volt 
az osztálynak és azt — többek 
között — én szerkesztettem. 
A katonaság nagy kiesést je
lentett a tanulásból. Jelenleg 8 
órában tanulom a matekot és 
az angolt is, míg meg nem 
szokom, a kellő tanulási üte
met, Emellett kosárlabdázom 
az egyetem csapatában és így 
a közösségi életben még nem 
tudok úgy résztvenni, ahogy 
szeretnék. Szerintem az egye

temek közül nálunk van a 
legjobban szervezett kulturális 
élet. Korlátozott lehetőségeim 
miatt szeretném a bő prog
ramválasztékból a legíartalma- 
sabbakat kiválasztani.

— Mik a terveid az egyete
men a 4 év alatt?

— Szeretnék minél több új 
ismeretre szert tenni, minél 
szélesebb látókört szerezni.

KlSZ-Ssvsefftscí^S dilás

V élem én^asés, kollégiumaik, képviselőt
November 29-én ülést tar

tott egyetemünk KIS2-szerve- 
zetének vezétő testületé. Az 
első napirendi pont az okta
tók hallgatói véleményezésé
nek tapasztalataival, az ezzel 
kapcsolatos teendők meghatá
rozásával foglalkozott. Fejes 
Sándor előterjesztésében el
mondta, hogy számo3 problé
ma merült fel a kérdőívek 
feldolgozása során. Kérdés, 
hogy a most már 70 százalé
kos feldolgozottsági szint 
mennyire felel meg a valóság
nak, annál is inkább, mivel 
például a lyukkártyák lyu
kasztásakor ellenőrizhetetlen 
számú tévedés cörtént. Kérdés 
még, hogy az elkészült anya
gok sorsa mi legyen. Az elő
terjesztést követő vitában 
megfogalmazó'ott, hogy a 
munka óriási terhet rótt a fel
dolgozást végző KISZ-esekre, 
hiszen munkájuk egy részével 
tulajdonképpen az állami ve
zetés hatáskörébe tartozó fel
adatokat is átvállaltak. A si
ker érdekében az eredménye
ket széles nyilvánosság elé 
kell tárni. Ki kell dolgozni 
használhatóbb — és nem utol
sósorban feldolgozásra alkal
masabb — kérdőíveket, igény
be véve a Matematikai és Szá
mítástechnikai Intézet, a sta
tisztikai és a szociológia tan
székek segítségét. Egy kérdő
ívtípus legalább 5 évig le
gyen érvényben, hogy elsősor
ban a tendenciákra derüljön 
fény. Végezetül a feldolgozott 
anyag kontrollálása végett ja
nuárig újra kell futtatni az 
adatokat. Az állami vezetéstől 
kérni kell a feldolgozás haté
konyságának érdekében a na
gyobb feladatvállalást és se
gítséget.

Második napirendi pontként 
az AIE3EC pontokhoz való 
K131í-bizottsági hozzájárulást 
vitatta meg a testület. A bi
zottság hangsúlyozta felelőssé
gének súlyát a pontszámúk 
odaítélésekor, s javasolni fog
ja az AIESaC-nek, hogy vizs
gálja meg, mely tevekenyseg- 
centrumok jogosultak — ha

sonló Igényességgel — pont
számok javaslatára.

Lukács János előterjesztésé
ben az Egyetemi Tanács elé 
kerülő, a kollégiumokban fo
lyó nevelő munkáról szóló vi
taanyagot véleményezte a tes
tület. Az előterjesztésből ki* 
derült, hogy az 1026 kollégiu
mi helyből sok-sok levonás 
után csak mintegy 470 férő
hely betöltéséről dönt a szub
jektivitással aligha vádolható 
számítógép. Hangsúlyosan 
emelte ki a bizottság a ma 
elégtelen anyagi-tárgyi felté
telek mielőbbi biztosítását, 
amely minden egvéb cél és 
feladat előtt elsőbbséget kell 
hogy élvezzen. Szükségesnek 
találták a kultúrált együttélés 
szabályainak, a jogok és köte
lességek tudatosításának fel
adatát csakúgy, mint a kollé
giumi önkormánvzat kiszélesí
tését. „Törekedni kell arra, 
hogy lehetőséget biztosítsunk 
a nyári hasznosításokból ere
dő forrásoknak az eddiginél 
lényegesen jelentősebb részé
nek kollégiumi üzemelteté
si, karbantartási, felújítási, 
valamint közművelődés! célok
ra való felhasználására” — fo
galmaz többek között a hatá
rozat. összhangban az IP ha
tározatával, küzdeni kell a vári 
kollégium megtartásáért, új 
kollégium építéséért, a férőhe
lyek számának bővítéséért. 
Végezetül a testület kérte, 
hogv a DB-k terjesszék elő a 
kollégiumokkal kapcsolatos 
összes konkrét problémát.

A bizottság a továbbiakban 
tájékoztatókat hallgatott meg. 
A tájékozódás elősegítése ér
dekében átfogó ismertetés 
hangzott el Szilvásy György 
részéről a KISZ KB munká
járól, melyben ő mint tag is 
részt vesz. Ezek után a KB 
mellett működő Egyetemi és 
Főiskolai Tanács munkáját is
mertette Ferencz Gábor és 
Szilvásy György. Az EFT a X. 
kongresszus után jött létre, 
irányítja és koordinálja az 
egyetemi és főiskolai réteg 
mozgalmi tevékenységét. Jog

állása nemegyszer konfliktu
sok forrása, mindemellett fel
adatának érzi egy „stratégiai 
tervező” szerep ellátását. A 
KISZ Budapesti Bizottságának 
munkájáról Ferencz Gábor 
tartott összefoglalást. B. Kiss 
Tamás, Ferencz Gábor és Csa
ta Sándor a KISZ Budapesti 
Universitas Bizottságáról szólt. 
A BÚB céllá, hogy a budapes
ti egyeiemi-főiskoiai réteg ér
dekeinek képviseletét, tevé
kenységének összehangolását 
biztosítsa; segítse, informálja 
és orientálja a KlSZ-szerveze- 
teket. Foglalkozott az oktatás- 
korszerűsítés, a TDK- és a 
szakkoll^giumi mozgalom, a 
rétegnyilvánosság kérdésén túl 
a pártépítés, a közművelődés, 
a sport és a kollégiumok hely

zetével, a KISZ-szervezetek
gazdálkodási lehetőségeinek 
bővítésével, szervezeti kérdé
sekkel. Olyan nagy társadalmi 
szintű problémákat is napi
rendre tűz, mint a környezet- 
védelem, a béke kérdésköre. 
Tevékenységének nem elha
nyagolható gondja, hogy gya
korta csak a nagy egyetemek 
képviselőinek vitafóruma, 
nem annyira egymással, mint 
inkább az apparátussal. A 
BÚB céljának tekinti a mind 
szélesebb nyilvánosság meg
teremtését csakúgy, mint a 
saját hatás- és jogkörének bő
vítéséért folytatandó küzdel
met. A KISZ-bizottság a be
számolókat a szóbeli kiegészí
tések után elfogadta.

M. M.

— Vannak-e már terveid az 
egyetem elvégzése utáni idők
re?

— Igen, leginkább a mate
matika, a történelem és az 
irodalom érdekel, de szívesen 
foglalkozom a szociológiával 
és a pszichológiával is. Sze
retném ezeket ötvözni a mun
kám során. Lehet, hogy nagy
képűen hangzik, de szeretnék 
a matematikai modelleknek a 
társadalomtudományokban va
ló hasznosításával foglalkozni. 
Magyarországon ennek most 
konjunktúrája van.

— Mik a hobbijaid?
— Sport, irodalom. Szabad

időmben rengeteget olvasok, 
,néha én is. írogatok verseket, 
novellákat, színdarabokat. A 
sporttal kapcsolatban — a ko
sárlabdázáson kívül — egy 
statisztikai adatokon és sze
rencsén alapuló társasjáték át
dolgozásával foglalkozom. Ez a 
játék kosárlabdára már elké
szült és szeretném minden 
sportágra kidolgozni.

— Azt mondtad, sokat olva
sol, gondolom újságokat is. 
Milyen újságokat olvasol rend
szeresen?

— Népsportot, Magyarorszá
got, HVG-t, Mozgó Világot, 
Históriát.

— Mos forrásokból is tájé
kozódsz?

— Igen, elsősorban könyvek
ből, de készülök átmenni az 
ELTÉ-re előadásokra, az egye
temen pedig a Rajk László

MARAD A VAR?

Fotó: Balázs Gusztáv

Szakkollégium munkájában
szeretnék részi venni, ha majd 
az időm engedi.

— Szerinted mik napjaink 
gazdasági kulcskérdései? Mik 
a problémák és mik az okok?

— Legidőszerűbb kérdés a 
gazdaságirányítási reform mű
ködése. Ez most az egyik leg
fontosabb kérdés. Probléma 
többekközt, hogy gazdasági 
életünkben sokszor hoznak 
megalapozatlan döntéseket. 
Szerintem segítene a matema
tikán alapuló számítástechni
ka elterjesztése minden terüle
ten és — mivel kevés ener
giájú ország vagyunk — el
méleti termékkel (pl. softver- 
rel) kellene kereskednünk. A 
mezőgazdaság fejlesztését to
vábbi gépesítéssel kell megol
dani, bár elismerem, hogy a 
diákok és a katonák munkája 
olcsóbb. Mindehhez hozzá kell 
tennem, hogy éppen azért jöt
tem az egyetemre, hogy meg
tanuljam, hogy adott helyzet
ben mit célszerű tenni.

— Politikával milyen mér
tékben foglalkozol?

— Érdekel, de nem foglal
kozom vele mélyebben. Ügy 
érzem, az merülhet bele a po
litikába, aki ismeri a történel
met minden vonatkozásában 
és többnyire tisztában van a 
különböző események okaival, 
hatásával stb. Nem vagyok 
bátor politizálni, Így is sokan 
politizálnak felelőtlenül, nem 
akarom szaporítani a táboru
kat.

— Érdekes álláspont! Kiván
csi vagyok rá, hogy milyen a
világnézeted?

— A világnézetemet most 
alakítom ki. A dialektikus né
zőpont közel áll hozzám. Irtó
zom a dogmává merevült vi
lágnézettől. A gimnáziumban 
szerzett ismeretek és tapaszta
latok, valamint Dosztojevszkij 
művei nagy hatással voltak 
világnézetem alakulására.

— Gondolkoztál már azon, 
hogy mi az élet értelme?

— Igen és én úgy fogal
maznám meg. hogy korlátozott 
racionalitás. Szerintem az em
bernek több nézőpontot keli 
megismernie és ezekből kell 
alkotnia egy nézőpontot és 
egyben törekednie kell egy ha
tározatlan cél felé. A törek
vés a fontos.

— Hogy határoznád meg az 
értelmiség fogalmát?

— Nem foglalkozáshoz kö
tött állapot, hanem olyan em
bereket foglal macába, akiket 
szenvedélyesen érdekelnek a 
világ dolgai és a megszerzett 
tudásukat hazájuk, ille+ve sa
ját közösségük felemelkedésé
nek javára hasznosítják. Az 
értelmiségnek mindig kriti
kai állásponton kell állnia, 
mert a dolgok megváltozását 
(jobbá tételét) akarja.

— Jólesett hallgatni r véle, 
ményed. Nézeted szerint mi
iven végzettség kell ahhoz, 
hogy valaki értelmiségi le
gyen?

— Szerintem nincs végzett
séghez kötve. Például ismerek 
egy olvan embert, akinek az 
érettségije sincs meg, mégis 
jelentős könyvtára van és 
olyan széles látóköre, hogy 
csak csodálni tudom. Ugyan
ez fordítva is igaz. Vannak 
olyan diplomások, akiknek el
sősorban a házuk felépítése és 
az autó megszerzése a cél. Ezt 
nem tartom értelmiségi gon
dolkodásmódnak.

— Miért, te milyen maga
tartásiormát vársz el egy ér
telmiségtől?

— Ez éles kérdés napjaink
ban. Az értelmiségiek nem 
tudják eldönteni, hogy ciniku
sak, lezserek vagy okoskodó- 
ak legyenek. Ez persze függ a 
társadalmi származástól is? El
szomorító, hogy az egyetemen 
is sok elsős túlzottan cinikus, 
mindenben visszásságokat lát 
és nem érez felelősséget olyan 
dolgokért, amelyekért érezhet
nek. Szerintem pl. egy értei* 
miségi nem tartja nevetséges
nek a helyénvaló patetizmush

— Kérlek, jellemezd ma
gad néhány szóval.

— Hibám, hogy eléggé erőT 
szakos, sokszor ingerült va- 
gyök és ilyenkor — akaratla
nul — lekezelően beszélek má
sokkal.

— Mit tartasz erényednek?
— Törekvő vagyok, sok in

formáció befogadására és fo
lyamatos rendszerezésére va
gyok képes. Legalábbis ilyen
nek szeretném magamat látni,

IUmóczi Károly



KULTÚRA-előieíes
Karl Kram:

„E dráma előadása, mely föl
di időmérték szerint körülbelül 
tíz estét venne igénybe, eleve 
csak egy Mars-béli színházban 
képzelhető. Evilági színházlá
togatók nem bírnák elviselni. 
Mert ez a darab: vér a vé
rünkből; mert a tartalma 
azoknak a valószínűtlen, elkép
zelhetetlen, ép elmével fel
foghatatlan, emlékezéssel meg
közelíthetetlen, csak véres ál
mokban őrzött éveknek egy 
darabja, amikor is operettfi
gurák játszották az emberiség 
tragédiáját. A száz meg száz 
színhelyen, s poklon átvezető 
cselekmény csakúgy képtelen, 
szaggatott, hőse-nincs, mint az. 
Humora csak az olyan ember 
önvádja, aki nem hibbant bele 
a puszta gondolatba is, hogy e 
kor eseményeinek józan eszű 
tanúja maradhatott. Ez a tanú 
tárja most föl az utókornak e 
részvétel gyalázatát, s rajta kí
vül humorra senkinek sincs 
joga. A világ, mely tűrte, hogy 
megessenek a dolgok, amikről 
itt majd szó esik, elsősorban 
ne a nevetés jogával éljen, ha
nem kötelességét teljesítse: sír
jen . . .  Senkit föl nem jogosít 
ez arra, hogy helyi érdekűnek 
tekintse az ügyet. A Sirk-sarki 
események is kozmikus szem
pontból vezéreltetnek, akinek 
gyengék az idegei, noha a kor 
elviseléséhez elég erősek, hagy
ja ott e játékot. . . ”

(Részletek Kari Krausnak 
Az emberiség végnapjai című 
tragédiájához írott előszavából)

★
„1913. december 6-án két né

met író felolvasóestje között 
Is választhatott a budap’esti kö
zönség: Thomas Mann és Kari 
Kraus egyszerre voltak a ma
gyar főváros vendégei. Az ese
ményt beharangozó írásában 
Ady így szólt a Nyugat olvasói
hoz: ha egészségem megenged
né, én Karl Kraust mennék 
meghallgatni.. IX

Végnapok
Karl Kraus 1874-ben szüle

tett Jicinben, egy cseh kisvá
rosban, a Kafkáéhoz hasonló 
zsidó kereskedőcsaládban. 
Nyelvi tudatossága feltehetően 
már hároméves korában éb
redt, amikor is a család Bécsbe 
költözött. Fiatalemberként köl
tők között forog, mégis — no
ha lírai műve is jelentős — 
publicista lesz . . .  Megcsömör- 
•lött a polgári újságírás kor- 
ruptságától, és ezért 1899-ben 
saját lapot alapít. . .  mely kö
zel negyven éven át, összesen 
922 számot ért meg. Hét esszé
kötete, három aforizmagyűjte
ménye és kilenc verseskötete
jelent m eg__Nemet mondott
mindenre, amit emberellenes
nek érzett. S hogy igent is 
mondhasson, kialakította híres
sé vált felolvasóestjeinek sa
játos műfaját, A költészet szín
házát. Hétszáz ilyen rendez
vényt tartott Európa számos 
nagyvárosában. . .

Határozott és szellemes taga
dásának és átfűtött, magával 
ragadó igenlésének egyik nap
ról a másikra vetett véget 
1933-ban. Hitler uralomra jutá
sa szerinte olyan kor kezdete, 
„melyben az élet a túlzó hu
moristának már nem hagyott 
meg semmit. . .  Elhunyt a szó, 
mikor ez a világ ébredt.” 
. . .  „Amit ezután, 1936-ban be
következett haláláig mégis írt 
— variációkat az infernális va
lóság művészi ábrázolásának 
lehetetlenségéről —, az csak 
1952 óta olvasható . . . ”

Élete fő műve Az emberiség 
végnapjai című tragédia.
(Széli Zsuzsa tanulmányából)

★
A KUL-TÜRA keretében 

tartott előadás december 10- 
én, este tíz órakor kezdődik. 
Jegyek negyven forintért a 
Közgazdász szerkesztőségében 
válthatók.

mg.

Győzzön
az igazság!

I X  azugságoktól és igazságta- 
lanságoktól terhelt ko

runkban üdítő élmény egy 
olyan színdarabot megnézni, 
amelyben, jóllehet távolról 
sem tartozik a mesék vagy a 
sematikus propagandadarabok 
kategóriájába, mégis diadalt 
arat az igazság. Tom Topor 
kortárs amerikai író Madách 
Színházban játszott drámája, 
„A bolond” pontosan ilyen.

Főhősének, a bájos Claudiá- 
nak cseppet sem szokványos 
perben kell bizonyítania igaz
ságát: New York állam
ügyészsége erős felindulásban 
elkövetett emberöléssel vá
dolja, ám bizonyítás helyett — 
egy orvosi vélemény alapján 
•— elmebetegnek, azaz beszá- 
míthatatlannak nyilvánítja és 
igazságügyi elmegyógyintézet
be záratja a fiatal lányt. Clau
dia fellebbez, s a kórház egyik 
helyiségében megkezdődik a 
tárgyalás, a kétszeresen kiszol
gáltatott vádlott kilátástalan
nak tetsző küzdelme épel- 
méjűségének elfogadtatásáért. 
Kezdetben úgy tűnik, a szak
értői vélemény megalapozott, s 
a lány tényleg elmebeteg; erre 
utal abnormális viselkedése és 
a kórház elmeorvosának, Ro
senthal doktornak tudományos 
érvekkel alátámasztott, szi
lárdnak látszó tanúvallomása. 
Bár az ügyvédnek körmönfont 
okoskodásával sikerül megin
gatnia e tanúvallomás hite
lét, Claudia úgy érzi, hogy ez 
a tárgyalás csupán írott és 
íratlan játékszabályokkal kö
rülbástyázott csatatér a két el
lentétes oldalon álló jogász 
számára, és akármelyik győz, ő 
csakis vesztes lehet. Mikor a 
szülők is a tanúk emelvé
nyére lépnek, a vádlott kettős 
konfliktusa (az igazságszol
gáltatással és elmeorvosával 
szembeni egv harmadik elem
mel bővül, ám ez nem egysze
rűen nemzedéki ellentét, ha
nem annál jóval több: a szü
lői szeretet meglehetősen fur
csán értelmező, gyermekük 
sorsának alakításában csak 
pénzkérdést látó. ráadásul 
viss?->tns-»{tóan prkölcstelen 
szü’ők. (ltotve a család elvisel-
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biÉ,ooytn,"n. alkalmi knn-srviq.
tokba, végül a prostitúcióba

menekülő leány konfliktusá
ban egyfelől a kényelmes tár
sadalmi elfogadottságot kép
viselő, az anyagiasság és ál
szent prüdéria álarcaba rej
tőző immorális nyárspolgári- 
ság, másfelől a játesszaoá- 
lyoxat tiszta és nemes ér
tekek nevében el nem fo
gadó, új keretek kialakítá
sára azonban képtelen egyé
ni deviancia ellentete tük
röződik. A tárgyalás folya
mán lehull az álarc — hosszú 
évek minden családi szennyese 
csupaszon kitárulkozik, s a 
szülők ebbe bele is roppannak. 
Claudia viszont most már ma
ga veszi kezébe a tárgyalást; 
előbb önmagát ülteti a tanúk 
helyére, majd korábbi sze
repéből, kiszolgáltatottságából 
magasan kiemelkedve szenve
délyes vádbeszédbe kezd. Sza
vai nyomán lehull a fátyol a 
múlt és a jelen elhallgatott 
igazságairól, szertefoszlanák a 
hazugságok, napvilágra kerül 
minden jogosnak álcázott jog
talanság. A szerepek felcseré
lődnek: a vádlottak padjára 
most az állami igazságszolgál
tatás, s a vele készségesen 
együttműködő orvosi rosszin
dulat kerül, amely lehetővé te
szi ártatlan emberek végleges 
elsüllyesztését a zárt osztály 
falai közé. Mindezt kristály- 
tiszta logikával, világos érv
rendszerrel, ugyanakkor gesz
tikulálva, végletekig felfoko
zott szenvedélyessóggel — 
szinte heroikusán — előadva- 
Claudia térdre kényszeríti az 
ellene összeesküdött érdekszö
vetséget — a bíró végül épel
méjűnek nyilvánítja, s kitűzi 
eredeti ügye újratárgyalásának 
időpontját.
A darab sikeréhez nagyban 

hozzájárulnak a színészek 
kiváló teljesítményei. Különö
sen Schütz Ila (Claudia), Hau- 
mann Péter (az apa) és Sztan- 
kay István (Rosenthal doktor) 
nyújtanak maradandót. Szirtes 
Tamás rendező tökéletesen 
magáévá tette a darabot — 
rendezése gyorsan pergő, fe
szes. korrekt.

Summa summarum kitűnő 
és — ritka színfolt a hazai 
kultúra kínálatában — opti
mista darab „A bolond”, Iga
zán érdemes megnézni.

Meleg József

Orbán Gyula
Széthullott varázslatok nyomában

bezárt ablakok mögül a világ
véget nem érő magyarázkodás,
a másik oidal csábító képe
int az agy hófödte csúcsairól,
holdsugár-koszorúk nyiladoznak
csendesen, lassan rámesteledik,
elindulok lemeztelenedve,
kavargó örvényből lábalok ki,
elhagyom a csillagok fényeit,
lángban álló hidakat, várakat,
a Nap kegyetlen arany-útját:
a vakító settenkedést,
hitetlenek bántó hetykeségét,
szavak megalázó hamisságát,
és mind a kérkedő tetteket,
s az agy öncsalásait,
a szivárvány ívén vógigkúszva,
nem lesek a nyitott ajtók mögé,
nem fésülgetem gondolataim,
hidegvérrel irtom a könnyeket,
szemeim kocsonyás golyóiból
kivágom a múlt vetült képeit,
és letépem az idő rongyait
sebekkel borított tagjaimról,
a fűszálak között meglapulva
nézem a fegyencek vonulását,
szemeim előtt táncolnak
a húsukba égetett bélyegek,
és pipacsok rejtenek magukba
izzó szirmok valósága mögé,
pillantásaimat megkötözve,
könyörtelen hangon,
megpúposodott háttal
a mindenség átkozódik felettem,
gondolatok szögeivel kivert
agyam nem nyugszik, nem nyugodhat!
hétköznapok csigalépcsőinek •
korlátái fölött áthajolva,
némán fürkészem elmúlásomat,
emlékeim rideg szétesését,
szemeimben fakul a csillogás,
a szájamat konok csend tömi be,
s hajamba holdsugarak rejtőznek!

Mit jelent e s te i  
a barátság?

Nincs barátom. Nagyon jó 
kapcsolatban vagyok néhány 
emberrel, de én ezeket nem 
nevezem barátaimnak, mert a 
barátság számomra ma vala
mi megfoghatatlan, misztikus 
dolog, amit nem tudok ponto
san meghatározni. így az is le
het, hogy a legtöbb ember 
ezeket a kapcsolatokat már 
barátságnak nevezné.

Úgy érzem ezeknél a meg
lévőknél nem vágyom szoro
sabb kapcsolatokra. Jól érzem 
magam velük, fel tudok ol
dódni a társaságukban, szá
míthatok rájuk.

A barátság fogalmáról ne
kem eszembe’jutnak gyermek
kori olvasmányaim, a pozitív 
főhősök közötti tiszta és örök 
kapcsolatok. Ma már nem hi
szek ezekben az idealizált, le
egyszerűsített dolgokban, rá
jöttem, hogy az emberek (s 
így kapcsolataik is) ennél sok
kal összetettebbek, bonyolul
tabbak. E felismerés óta pró
bálom megtalálni a számomra 
is elfogadható barátságképet 
Eddig még nem sikerült, 
(másodikos, közlekedés szakos 

budapesti fiú)

Az ember általában saját 
korosztályából választ magá
nak barátokat, s a barátságok 
kialakulása nagyrészt a kö
zépiskolai, egyetemi, szóval a 
viszonylag korai életszaka
szokra esik. Nekem is van há
rom, a „belső körömbe” iga
zán beletartozó, magamkora-

beli barátom, mégis most egy 
másik barátságélményemről 
szeretnék beszélni, amely ta
lán nem annyira általános.

Tizenhat éves koromban 
kezdődött. Egy alkalommal, 
kutyasétáltatás közben beszél
getésbe elegyedtem egy hatvan 
év körüli bácsival, akit már 
azelőtt is többször láttam a 
kutyájával a parkban. Más
nap újra összefutottunk, 
majd megint, s lassan, a szo
kásos kutyás témák kimerü
lésével személyes dolgokról is 
elkezdtünk beszélgetni, ad- 
dig-addíg, amíg valamiféle ér
dekes-furcsa kapcsolat alakult 
ki közöttünk, amit én barát
ságaim közt tartok számon 
azóta is.

Sohasem beszéltük meg a 
randevút, mégis szinte napon
ta találkoztunk, mindig csak 
sétáltatás közben.

Mindent elmondhattam ne
ki, beszélhettem bánataimról, 
örömeimről, dilemmáimról. 
Meghallgatott, elmondta a vé
leményét, de soha nem adott 
recepteket, nem próbált irá
nyítani. ö  is mesélt az életé
ről, tapasztalatairól, de min
dig csak történeteket, esete
ket mondott el, nem akarta 
elfogadtatni velem életfilozó
fiáját, világnézetét.

Tökéletesen tudtunk figyel
ni egymásra, s azt hiszem, ez 
volt az egyik legfontosabb. 
Hogy mi tartotta össze ezt a 
rendhagyó kapcsolatot? Pon
tosan nem tudnám megmon

dani. Minden bizonnyal volt 
egy kölcsönös magányalgpja 
is (neki meghalt a felesége, 
egyedül élt, nekem pedig ab
ban az időben — talán azért 
is, mert koravén voltam egy 
kicsit — nem voltak bará
taim). Ez azonban inkább 
csak a kapcsolat létrejöttében 
játszhatott döntő szerepet, a 
fennmaradást szerintem az az 
új élmény garantálta, amely 
véleményem szerint minden 
barátság alapja kellene, hogy 
legyen: s ez a kölcsönös sza
badság ezen a mégis szoros 
kapcsolaton belül, ahol nem 
voltak kötelezettségek, nem 
voltak elvárások, nem volt 
felülkerekedési, meggyőzési, 
befolyásolási törekvés — po
tenciális lehetőség volt, ami
ben meg lehet kapaszkodni, 
akinek el lehet mondani, s 
akitől meg lehet kérdezni.

Ügy lett vége, hogy elköltöz
tünk arról a környékről. Az
óta egyszer találkoztunk, vé
letlenül (csak ekkor tudtam 
meg, hogy jogász volt vala
mikor, és teológiát is végzett). 
Egyébként sehogy sem tartjuk 
a kapcsolatot. Mégis, a csodá
latos a dologban az, hogy 
most, amikor gyakorlatilag 
megszűnt ez a barátság, ér
zem, tudom, hogy bármelyik 
pillanatban ott lehetne foly
tatni, ahol abbahagytuk.

(elsős, budapesti lány)

A barátság: adni és elfogad
ni.

Egyik sem könnyű, és mind 
a kettő csodálatos. Adni még
iscsak könnyebb, mert általá
ban nincs akkora felelősség. 
Elfogadni viszont, elfogadni 
úgy, hogy ne nyomasszon a 
tudat: viszonoznom kel] majd, 
meggondolom hát, hogy évde- 
mes-e elfogadnom, elfogadni

számítgatás nélkül — ez már 
nehezebb. Azaz: adni úgy, 
hogy nem várok viszonzást 
(mégis tudom, hogy lesz vi
szonzás), s elfogadni úgy, hogy 
nem érdekel, kell-e viszonoz
ni (mégis tudom, hogy lesz 
viszonzás) — valahol ez a 
mindig billegő mérleg, amely 
azonban magában hordozza a 
dekákkal nem mérhető egyen
súlyt — ez a barátság.

Ä barátság: deklarált álla
pot

Idő két kijelentés között, 
amelyek így hangzanak: má
tól fogva barátok vagyunk, 
illetve mától fogva nem va
gyunk barátok. Ez őrzi meg 
válságaiban, az üres, néma 
napokban is. Nem sorvadhat 
el csendben, nem múlhat e! 
észrevétlenül (lévén száma 
van, neve van, születésnapja 
van), csak meg lehet szüntet
ni. A két határ közt bármi
kor, bárhonnan folytatható. 
Nincs az a mélypont, amely ne 
lenne magasabb a „nem va
gyunk barátok” zord cölöp
fejénél.

A barátság: lehetőség.
Lehetőség, amely nem szű

nik meg, ha nem használjuk 
ki, s amelynek meg kell szűn
nie, ha kihasználása kötelező
vé lesz. Üveg, amelyben 
nincs dugó, s ami bedugaszol
va — ha kívül vagyok nem 
érdekel, ha pedig belül va
gyok, nem vagyok szabad.

A barátság: mégis minde
nekelőtt ember.

Fiú vagy lány, egyre megy, 
de ha nem érinthető, ha 
nem megpillantható, ha nem 
telefonon felhívható, ha nem 
lehurrogható, akkor mit sem 
ér.
(negyedéves, vidéki, ipari 

szakos fiú)
Zsubori Ervin

H árom  A k á rk ié r t 
két Szépasszonyt

Működik egyetemünkön né
hány lelkes ember közremű
ködésével a színházi közönség- 
szervezés. Sok vád és megro
vás, valamivel kevesebb di
cséret érte már a „ház” ele
jét, de talán a negatív véle
mények sokszor félreértések
ből adódtak, adódnak.

Ezért szeretnénk néhány 
szóban elmondani, hogy kik 
is ők, hogyan dolgoznak. 
Kezdjük talán egy rövid kis 
„történeti” visszapillantással.

Az 1980-81-es tanévben a 
közönségszervezést haló porai
ból a Kiss Ferenc vezette Né- 
meth-Szilágyi-Ábel csapat 
keltette életre. Lelkesek vol
tak, de kevés színházzal volt 
kapcsolatuk (6 színház). 10 db 
„Velúrzakó” rajtuk maradt, s 
ez már elegendő veszteség 
volt ahhoz, hogy bezárjanak.

Januárban került oda Polgár 
Tibor néhány akkori 14-es 
csoport-beli leánnyal. (Tibor 
egyébként 1984. első félévéig 
vezette jó apaként a közön
ségszervezés „dolgozóit”). A 
forgalom fellendült, elég sok

színházba lehetett jegyet 
kapni. (10-12 színház előadá
saira).

Az újabb „fiatalítás” után 
(1982-1983.) a közönségszerve
zés aranykora következett: 
gyakorlatilag minden szín
házzal volt kapcsolatuk, vi
rágzott az előrendelése.? rend
szer, telt- és félház akciók vol
tak. Mondják, hogy ez főleg 
annak volt köszönhető, hogy a 
csapat is nagyon együtt volt: 
sokat kirándultak, beszélget
tek, buliztak együtt. A rendkí
vül lelkes, gyakran erejükön 
felül vállalók nevét említsük 
meg, megérdemlik: Vitáris 
Andrea. Szigetvári Gabi. Dö
mötör Betty, Pál Gabi Hul- 
man Tünde és természetesen 
Polgár Tibi valamint „félál
lásban” Almási Ákos.

De aztán „lezser” lett a csa
pat és többször előfordult, 
hogy nem vitték vissza a je
gyeket, a színházakkal kiépí
tett kapcsolatok meglazultak 
vagy megszűntek.

Kifutott e z  a csapat is. ma 
már dolgozó emberek. Csak 
Almási dolgozik még a mosta
ni csapattal (1984. szeptem
berétől): Nemes Sára (IV. 
áruforg.), Szabó Éva (IV. kül- 
gazd.), Wiltschkó Viktor (III. 
nemz.), Bócz Mónika (III. áru
forg.) és Marosi Csaba (II. 
áruforg.)

A forgalom közepes azóta. 
Természetesen mindenki a 
kurrensebb darabokat akarta 
megnézni, és méltatlankodott, 
hogy kollégája kapott jegyet, 
ő pedig nem.

Azt is nehezen értik meg a 
vevők, hogy a közönségszer
vezés is árukapcsolással kapja 
a jegyeket: adnak két Szép
asszonyokat, ha eladnak há
rom Akárkit is. Ha pedig visz- 
szaviszik a jegyeket, akkor a 
következő hónapban megnéz
hetik magukat.

S végül: miért csinálják? 
Elmondták, hogy minden da
rab jegyen 1-2. Ft haszon 
van. Sokszor azonban ez arra 
sem elég, hogy a megmaradt, 
de vissza nem vihető jegyek
ből adódó veszteséget kompen
zálja. Eddig leginkább arra 
volt példa, hogy év végén ösz- 
sze kellett dobni némi pénzt, 
mert kis hiánnyal zártak. De 
megéri-e? Mondják, hogy igen, 
mert jól érzik magukat együtt, 
szívesen ülnek kuckójukban 
(az egyetem Dimitrov téri épü
letében a büfé és a ruhatár 
között: elérhetők a 319 es mel
léken) és árulják a jegveket és 
igyekeznek a színházlátogató 
hallgatók, oktatók és dolgozók 
igényeinek eleget tenni.

A .
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Erősödjék a szakszervezet
A pártbizottság november 

29-i ülésének fő napirendi 
pontja az egyetemi szakszer
vezeti munka fejlesztésének és 
pártirányításának megvitatá
sa volt.

Az írásos előterjesztés az 
MSZMP KB. 1983. októberi 
állásfoglalása alapján részle
tesen elemezte az egyetemi 
szakszervezet tevékenységét. 
A jelentős eredmények és a 
hiányosságok ismertetése mel
lett szerepelnek politikai sú
lyú megállapítások is, például 
a következő: „még mindig ta
lálhatók olyan nézetei: (pl. a 
kereskedelmi karon), amelyek 
különböző irányból indulva, 
nem egyszer tájékozatlanság
ból ugyan, de kétségbe vonják 
a szakszervezet létező politi
kai súlyát, helytelenül értel
mezik, lebecsülik vagy éppen
séggel sokallják a szakszerve
zeti jogokat. E nézetek elleni 
harcnak, politikai munkának 
is van létjogosultsága, a  leg
eredményesebben azonban a 
szakszervezeti munkában még 
meglevő hiányosságok felszá
molásával léphetünk fel elle
nük.”

A vitában felszólalók közt 
Kiss Arthur (filozófia tanszék) 
a  szakszervezeti munka moz
galmi jellegének erősítése 
mellett foglalt állást, javasol
ta, hogy a párt- és KISZ- 
munka nélkül maradt párt- és 
KISZ-tagok számára nyújtson 
tevékenységi lehetőséget, ka
rolja fel ezeket a szakszerve
zet. Kifogásolta, hogy tanszék- 
vezetői j avaslatait (pl. a kitün
tetések ügyében) a bizalmi 
nem veszi figyelembe, hogy 
előzetes véleményfelmérés 
nélkül a saját véleményét 
képviseli. Megyeri Endre 
(ipargazdaságtatn tanszék) jó
nak tartja az egyetemi szak- 
szervezet tevékenységét,
ugyanakkor kifogásolta a pe
dagógus szakszervezet műkö
dését. Például évek óta nem 
történik semmi annak a prob
lémának az orvoslására, hogy 
az egyetemen pályakezdő fia

tal 50 százalékkal alacsonyabb 
kezdőfizetést kap. mint az 
egyetemen kívül munkát vál
laló társa. Javasolta, hogy a 
szakszervezé tanfolyamok in
dításával (pl. nyelv, számítás- 
technika, szociológia tanulásá
ra) segítse az oktatási reform- 
munkát. Szabó Kálmán (pg 
tanszék) egyetértett Megyeri 
Endre véleményével és java
solta, hogy az egyetem bér- 
gazdálkodását decentralizál
ják. Szigeti Endre szb-titkár 
megköszönte a hozzászóláso
kat. Elmondta, hogy az egye
tem képviselőd rendszeresen 
szólnak a pedagógus szakszer
vezet fórumain az egyetemi 
oktatók érdekeinek képvisele
tében. Kiss Arthur hozzászólá
sára reagálva elmondta, hogy 
a tanszékvezetők és bizalmiak 
viszonyát jogszabályok rende
zik, amelyet egy brosúrá
ban minden érdekelthez eljut
tattak. Végvári Imre, a buda
pesti pártbizottság képviselője 
elmondta, hogy a pedagó
gus szakszervezet foglalko
zik az egyetemi oktatók 
anyagi helyzetével, éppen 
most van előkészítés alatt 
egy előterjesztés ez ügy
ben. Huszár Ernő, a párt- 
vb tömegszervezeti felelőse, a 
napirendi pont előterjesztője a 
szenvedélyes vitát értékelendő 
elmondta, hogy úgy látszik a 
jövőben harcosabb fellépés 
váratik el a szakszervezetektől 
minden szinten.

Ezek után a testület határo
zatot fogadott el, amelyben 
sok minden egyéb között szor
galmazzák, hogy a szakszerve
zet a szakszervezeti bizottság 
vezetésével tárja fel az egye
temen dolgozók egyes csoport
jainak sajátos problémáit, 
megfelelő javaslatok,.„rétegpo
litika” kidolgozásával segítsék 
elő azok megoldását, a párt- 
szervezet feladataival kapcso
latban pedig azt is megemlíti, 
hogy a cselekvési egység ér
dekében célszerűnek látszik a 
szakszervezetben dolgozó kom
munisták időszakonkénti ösz- 
szehívása.

„Aggódva vagyok ele\
Beszélgetés Palánkai Tiborral

»

P a lá n k a t  T ib o r eg y e tem i 
ta n á r t  a  N ag y  O k tó b e ri S zo
c ia lis ta  F o r ra d a lo m  é v fo rd u ló 
já n  a  M u n k a  É rd e m re n d  ezü s t 
fo k o z a tá v a l tü n te t té k  k i .  M a
g as  k i tü n te té s é h e z  g ra tu lá 
lu n k .

Zsubori Ervin:

Lassan ballagtam a villamosmegálló felé már éjfélhez 
közel (ráértem, az üres szoba felé nem lök a sötét), s 
miközben hangtalan sirattam magam, megnyugvással ál
lapítottam meg: még tudok gyűlölet nélkül (bár kétség
telenül irigykedve) mosolyogni a húsz év körüli pá
ron, akik miután kétszáz méteres futás ellenére lekésték 
a kiinduló hévet, előírásszerű mozdulatokkal önfeledt és 
senkivel sem törődő keringőzésbe kezdtek a sivár asz
falt jéghideg homlokán.

— Az elmúlt években a 
közéletben jelentős feladato
kat látott el. A párt-vb agit
prop. titkára, majd tudomá
nyos rektorhelyettes volt. Ho
gyan emlékszik vissza ezekre 
az évekre? Milyen tapasztala
tokat szerzett ebből az idő
ből?

— Nagyon jók az emlékeim 
ezekkel a munkákkal, ezzel 
az időszakkal kapcsolatban. A 
munkám minőségét nem tu
dom megítélni, de nem is 
gondoltam még arra, hogy ezt 
kívülállóként értékeljem. En
gem mindig az vezetett, hogy 
igyekezzem jól ellátni a fel
adatomat. No persze hazud
nék, ha azt mondanám, hogy 
nem éreztem volna sok üres
járatot, vagy nem lett volna 
például a rektorhelyettesi be
osztásnál időnként túltengőén 
sok a bürokratikus feladat.

— Nemrégen lett tanszék- 
vezetője a világgazdasági tan
széknek. Hogy érzi magát eb
ben a pozícióban? Milyen el
képzelések vezetik munkájá
ban?

— Amikor elnyertem a 
megbízatást, három nagy fel
adatot láttam magam előtt, 
amely részben helyi, részben 
külső körülményekből, adó
dott, de saját elképzelésem is 
kifejezésre jutott benne. Elő
ször is feladatul tűztem a 
tanszéki közösségnek, mint 
kollektívának, mint műhely
nek az összekovácsolását, és 
erősítését. Külső körülmé
nyekből adódott a másik fel

adat. Követelménnyé vált az 
új világgazdaság tantárgy- 
program kialakítása tartal
mában és szerkezetében. Míg 
korábban az egyes országok
ra helyeztük a hangsúlyt, most 
sokkal inkább a világgazda
ság általános kérdéseit állít
juk középpontba. Mindezt az 
a fejlődés tette szükségessé, 
ami a 70-es években ment 
végbe a világban. Ez egy 
olyan tárgy, ahol a gyors kö
vetés az erény. Az 1—2 éves 
írásaimat olvasva, látom, hogy 
az akkori megállapításaim ma 
már tévesek. Elég nagy hibá
kat követtünk el, amikor bi
zonyos történelmi tendenciá
kat átmenetinek, másokat, 
például az olajproblémát pe
dig meghatározónak tekintet
tünk. Lebecsültük az új tech
nikát és kiderült, hogy sokkal 
fontosabb a világra nézve, 
mint bármi más. Sok új ese
ménye, fejleménye van a vi
lágnak, ebből kifolyólag a 
tárgy jellege is állandó válto
zást igényel.

Célul tűztem továbbá a 
tanszéknek egy markánsabb 
műhely-, kutatóbázis jelleget 
adni. Nagyobb a kutatási 
kapacitásunk, mint ahogy azt 
kívülről elismerik, támaszkod
nak rá.

Mindezek csak hosszabb
távon elérhető dolgok. Nem 
törekszem radikális változta
tásra. Csak lassan, szisztema
tikus előrelépésekkel lehet a 
célokat elérni.

— Napjainkban sokat be
szélünk az értékválságról. 
Tudjuk, nem hazai, hanem ál
talános világjelenségről van 
szó. Van-e mód e tekintetben 
a nemzetközi és a hazai vi
szonylatok összevetésére?

— Ma az egész világgazda
ság és Magyarország egy 
korszakváltás előtt áll. Az el
múlt 10 évben a vezető tőkés 
országokban lecserélték a ter
melési eszközállományt, az 
autókat, elektromos gépeket, 
megújítják az acélgyártást. E 
mellett lecserélték a vezetői 
állományt is. Ma a tőkés vi
lág vezető nagy vállalatainál 
a management más, mint ko
rábban. És ez fontosabb, mint 
a gépek cseréje. E mögött egy 
irányítási, szervezeti meg
újulás volt, és ez nagyon fon
tos. Kialakult egy újfajta vi
szony a vállalatvezetés é s . a 
munkások között. Lépéseket 
tettek a demokratizmus nö
velése, a nagyobb munkás
beleszólás irányában. Ugyan
akkor a management auto
nómiáját megerősítették elég 
keményen. Csak ezekkel a

Megjelent az új politikai gazdaságtan könyv
„ Megrázza maid a szakmai közvéleményt"

A napokban érkezett meg a 
könyvesboltokba a 4 részre 
tervezett politikai gazdaság
tan tankönyv első kötete. A 
sorozat szerkesztő bizottságá
nak vezetőjétől, Szabó Kálmán 
professzortól érdeklődtem a 
kötetekről.

— Ezt a kéziratot tavaly 
szeptemberben adtuk le, és 
idén szeptemberben kellett 
volna megjelennie. Még au
gusztus végén is azt ígérték, 
hogy meglesz határidőre. Vé
gül is örülhetünk, hogy ebben 
a félévben megjelent, .éppen 
kívül esett még a vizsgaidő- 
szakot megelőző 60 napon, ez 
ugyanis az az idő, amikor az 
adott tananyag vizsgára még 
előírható. Bár minden kiadói 
szerződés úgy szól, hogy a 
kézirat nyomdába adása után 
egy év alatt megjelenik a kö
tet. ilyen késéseknek tovább
ra is ki vagyunk téve. Sajnos 
a technikai lehetőségek korlá
tozzák a szellemi munkát: ke
vés pénz, rövid idő áll ren
delkezésünkre és az alkotók 
orientációs korlátáival is szá
molnunk kell. A politikai naz- 
dasántanhoz ártok piaca szűk, 
a szakemberek nem mindegyi
ke alkalmas a művelésére, $ 
oki alkalmas, az többnyire 
nem jön az egyetemre, mert 
itt nem lehet őt megfizetni. 
Az ígéretes fiatalok kifejlődé
séhez évek kellenek, ráadásul

felkészülésük időszakával 
többnyire egybeesik a család- 
alapítás, az otthonteremtés. 
El kell tehát néznünk nekik, 
hogy erejüket inkább a má
sodállásra, KK-munkára for
dítják. A tudományos kutatói 
tevékenység egyébként is sok 
erőkifejtést igényel, rendkívül 
bonyolult munka, nem biztos, 
hogy a szerző időre elkészül 
gondolatai kifejtésével. A kö
tetek felelőseinek ezért na
gyon sok munkájuk van. Az 
első. Közgazdasági alapvetés 
című részt Fekete Ferenc 
szerkesztette, ő fogta össze az 
alkotókat, és szervezte a 
technikai munkálatokat is.

— Milyen stádiumban van
nak a további kötetek mun
kálatai?

— A második, Kapitalizmus 
című kötetet 1983. januárjában 
adtuk le, megtörtént a levona
tok korrigálása, és januárban 
kell a könyvnek megjelennie. 
A szocializmusról szóló har
madik kötet kézirata kis ké
séssel szeptember első harma
dában készült el, a nemzetközi 
kapcsolatokkal foglalkozó be
fejező könyv végleges formája 
pedig most készül. Minden két 
hétben megvitatjuk a frissen 
készült részeket.

A kötetek tankönyvnek 
íródnak, de egyben szakköny
vek is. Példányszámuk 6-8 
ezer, jut belőlük a diákokon

kívül az érdeklődő szakembe
reknek is. A szövegekben ép
pen ezért igyekeztünk meg
hagyni a szerzők egyéniségét. 
Ez a fejezetekben egyenetlen
séget okoz. A szellemi munka 
minőségét különben sem lehet 
paranccsal szabályozni. Ügyel
ni kell arra, hogy a könyv tar
talmi egyúttal tanulható, gon
dolkodásra serkentő legyen. 
1980. óta, amióta folytatjuk 
ezt a munkát, egyre újabb és 
újabb szempontokat kell te
kintetbe venni, miközben a 
szerzők köre is változott. Te
hát a 4 kötet tartalmi össze
hangolása nem olyan szoros, 
mint ahogy azt szerettem vol
na. Megítélésünk szeriht az új 
tananyag szemléletét és szak
mai színvonalát tekintve na
gyot léptünk előre az eddigi
ekhez képest. A Hámori Ba
lázs szerkesztésével készült, a 
szocializmusról szóló anyag 
jellegváltás, fordulat a tárgy 
történetében. Valószínűleg 
megrázza majd a szakmai köz
véleményt és vitákat fog ki
váltani. Ezt a kötetet jó lett 
volna először jegyzetként ki
próbálni, de remélem így sem 
vallunk vele szégyent: tény- 
szerűbb. vitatkozóbb, kritiku
sabb, kevésbé absztrakt az 
eddigi tananyagoknál.

Tökéletes tananyag persze 
nincs, ha erre törekednénk, 
soha nem fejeznénk be a 
munkát Az idővel nem tudunk

lépést tartani. A szocializmus
ról szóló tananyaggal kapcso
latban ismét felmerült, hogy 
azt a „kell”, vagy a „van ’ jel 
lemezze. A politikai gazdaság
tan ráadásul nem nemzeti tu 
domány, hogy Magyarorszá
gon mi, hogyan és miért törté
nik, abból nem következik 
más országok lényegi folyama
tainak megértése. Problemati
kus az alternatívák témája is: 
a nem választott alternatívát 
a gyakorlat sosem vagy nagy 
történelmi késéssel tudja iga
zolni, így a hipotézis-szint igen 
erős marad.

A szocializmus tárgyalásánál 
tekintettel kell lennünk bizo
nyos általános hagyományok
ra is, alkalmazkodnunk kell a 
bevett fogalomhasználathoz. 
Többek között ezért is konzul
táltunk szakemberekkel; arra 
törekedtünk, hogy az igazság 
megmaradjon, ha a megfogal
mazáson változtatni kell is. Az 
igazságot vagy kimondja az 
ember, vagy elhallgatja, esze
rint gondolkodunk mi is, s 
amit nem tartalmazhat a tan
könyv, azt elmondja az elő
adás.

Hozzá kell azonban tennem, 
hogy bár nagy jelentőségű az 
új politikai gazdaságtan köte
tek megjelenése, a magyar és 
a külföldi tudomány hiányos
ságait ezekkel a kötetekkel 
nem tudjuk pótolni. ..
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változott feltételekkel látják 
biztosítottnak, helyzetüket.

Nálunk is élesen vetődik 
fel a lenni vagy nem lenni 
kérdés abban a tekintetben, 
hogyan tudunk megfelelni en
nek a kihívásnak. Ez egész 
nemzeti fejlődésünk alapvető 
kérdése. Igazából a XIX. szá
zad csak most, az 1970-es 
években ért véget. És még 
mindig a múlt századi értékek 
szerint gondolkodunk. Egész 
szemléletünkben a XIX. szá
zadi eszmék kísértenek. Ezen 
változtatni óriási feladatot je
lent. Itt nem egyszerűen 
mennyiségi fejlődésről van 
szó, hogy többet keresked
jünk, vagy hogy növeljük a 
kapcsolatainkat, hanem mi
nőségi dologról, a korábbi ér
tékek átértékeléséről. Nem 
elegendő a világpiaci árhoz 
közelíteni, az adósságainkat 
csökkenteni, azt kell megér
teni, hogy magunkat kell át
alakítani. A nemzetközi kö
vetelményekhez kell a mér
cénket igazítani a vállalato
kon keresztül az egész terme
lésben. Bosszús vagyok, ha azt 
látom, hogy egyeseknek a vi
lággazdaság azt jelenti, hogy 
eladható egy termék vagy 
sem. Nem egy terméknek, ha
nem a nemzeti termelés egy- 
harmadának kell eladhaíónak 
lenni.

Ez irányú fejlődésünk ke
rékkötői a megcsontosodott 
politikai nézetek, de főleg az 
érdekek figyelmen kívül ha
gyása. Kérdés, mennyiben si
kerül túllépni ezeken? Sajnos 
nem mindig sikerül. Beszé
lünk ugyan a nagyobb önálló
ságról, de valójában a válla
latvezetést nem oldottuk föl a 
kötöttségek alól. Miközben po
zitívnak értékelem a demokra
tizmus szempontjából a válla
lati tanácsok létrehozását, 
ugyanakkor kardinális kér
désnek tekintem, hogy meny
nyiben tudnak partneri szin
ten mafadni, hogy megtalál
ják-e a megfelelő ,arányokat 
a felelős vállalati vezetőkkel.

— A világgazdaság ma már 
olyan mint a foci, mindenki 
úgy érzi, ért hozzá. Hozzájá
rultak ehhez a tv műsorai 
(Tudósklub, Kockázat), ame
lyeknek ön is gyakori szerep
lője. Tudatosan vállalja rend
szeresen a nyilvánosságot?

— Az itt lefolytatott viták 
általában nagyon jók, ha nem 
is kerül képernyő elé a vita 
nagy része. A világban szám
talan olyan probléma van, 
amelyeket a szélés tömegek
kel meg kell ismertetnünk, 
mert csak így tudunk előre
lépni, ha az emberekben tu
datosítjuk. Minden túlzás nél
kül, kutató, oktató munkám 
nagyon fontos és szerves ré
széhek érzem az ilyen fajta 
ismeretterjesztést. Tudatosan 
vállalom. Ha felkérnek, ki
használom. De a folyóirat
írást sem pusztán tudomá
nyos gyakorlatnak tekintem. 
Megpróbálom a magam üze
netét szélesebb vagy szűkebb 
körnek, gazdasági vezetőknek 
megfogalmazni, mert ezzel is 
hozzájárulhatok a dolgok vál
tozásához.

— Egy világgazdasági kuta
tó számára a széles körű nem
zetközi tájékozódás nélkülöz
hetetlen. Milyen kapcsolatai 
vannak a világban?

— Vezetője vagyok egy 
Akadémia-közi munkacso
portnak és , résztveszek a 
KGST-tanácskozásokon. En
nek keretében megjelent 
könyvünk, A tőkés integráció 
és a világgazdaság, elnyerte az 
Akadémia nívódiját. Benne 
vagyok a New York-i Kelet- 
Nyugati Bizottsági Tanulmá
nyok Intézetének tudományos 
tanácsában és sok más egyéb 
nemzetközi intézményben. 
Ezekben a formákban való 
közreműködés lehetőséget biz
tosít számomra, hogy a kuta
tás során a legfrissebb ese
ményekben tájékozódjam és 
követni tudjam a nemzetközi 
gazdasági jelenségeket még 
tendenciáiban.

— Sokat utazik. Merre járt?
— Japánban, Amerikában, 

Európa valamennyi országá
ban Albániát, Törökországot 
és Portugáliát kivéve. Most 
egy rendkívül örömteli lehe
tőség elé nézek. Felvettek egy 
Kínába induló delegáció tag

jai közé. Az útra még ez év
ben sor kerül.

— Az utazások után visz- 
szatérve, nem találja elkese- 
rítönek, kilátástalannak a ha
zai gazdasági körülményeket?

— Kilátástalannak nem. 
Ennek a szakmának van egy 
olyan előnye, éppen az uta
zás folytán, hogy a távlat rá
látást ad a jóra és a rosszra 
is. Ez a rálátás ma nagy vál
tozást sürget a gazdasági élet
ben. A dolgokat újra kell 
gondolni egy új gazdasági mo
dell kialakítása céljából. Ez a 
legfontosabb hazai teendőnk, 
nincs más út előttünk. Min
den fellengzés nélkül aggód
va vagyok elégedetlen, és nem 
a kilátástalanság uralkodik el 
bennem. Aggódom, de változ
tatni akarással.

— Utazásai során bizonyá
ra sok neves személyiséggel 
találkozott.

— A világ neves közgazdá
szai közül volt alkalmam ta
lálkozni Samuelsonnal, akit 
rögtön meg is sértettem. Meg
kérdezte, ki most a nagy ma
gyar közgazdász? Mire én azt 
válaszoltam, hál ’istennek 
most már nincs — gondolva 
a személyi kultusz rossz em
lékeire. Kijelentésemet célza- 
tosnak tekintette magára 
nézve és rögtön falcépnél ha
gyott. De a jelentős politiku
sok széles körével volt alkal
mam találkozni, így többek 
között Nicolae Ceausescuval, 
aztán a NATO volt főtitkárá
val, Luns-szel is összeismerte
tett a véletlen, de ezekkel a 
találkozásokkal nem dicsek
szem.

— Milyen esélye van egy 
magyar közgazdásznak arra, 
hogy világviszonylatban el
ismert legyen?

— Az, hogy kis nemzet va
gyunk, behatárolja egy ma
gyar világgazdasági kutató 
külföldi érvényesülését. A mi 
súlyunk teljesen más, mint a 
nagy nemzeteké. Számtalan
szor éreztem: ahhoz, hogy fi
gyelmet keltsek, komoly tudo
mányos eredményekkel kell 
csillognom, míg egy nagy or
szág képviselője banális meg
állapításokkal is rögtön a fi
gyelem középpontjába kerül. 
Mindennek ellenére azt hi
szem, a magyar világgazda
sági kutatók jó hírnévre tet
tek szert a világban.

Problémát okoz az is, hogy 
kis nyelvű nemzet vagyunk. 
Nekem le kell fordítani, el 
kell juttatni a külföldi kiadó
hoz a cikkemet, hogy a meg
jelenést elérhessem. Mindez 
jelentős energiát követel.

— Ezek után már körülbe
lül körvonalazódott szabad
idős elfoglaltsága.

— Igen, jól sejti. Sosem 
tudtam az ideális értelmisé
gi élet szempontjai szerint él
ni, mert a munka elviszi a 
hétvégéket. Elviszi az olvasás
tól, a hazai tájak felfedezésé
től, a színháztól. Ha van időm, 
focizok a fiaimmal. Szeretek 
olvasni történelmi dolgokat, 
elsősorban szakmai célzattal, 
és szépirodalmat. Heroikus 
erőfeszítéssel próbálok a kul
turális eseményekkel lépést 
tartani. Ehhez hozzájárul egy 
nagyon szűk és esetleges ba
ráti kör. Összejöveteleinken 
megvitatjuk a világ dolgait. 
Szefetek moziba, színházba, 
hangversenyre járni. Kulturá
lis programjaimra az a jel
lemző, hogy ötből jó, ha egyet 
sikerül megvalósítani. Viszont 
azt hiszem, ez tipikusan értel
miségi probléma.

— A hajdani tanyasi tanító 
fia gondolt-e vajon arra, hogy 
egykor egyetemi tanár lesz7

— Nem gondoltam erre 
semmiképpen. De a valamivé 
válásra gondoltam. Amikor1 
láttam annyit a világból, hogy 
meg tudtam fogalmazni, mit 
akarok, akkor agy- és idegse
bész szerettem volna lenni.- 
Hosszú évekig készültem az 
orvosi pályára, de egy vélet
len körülmény elterelt. Ké
sőbb rájöttem, hogy az élet 
nyitott lap és annyi minden
ben találhatja meg magát az 
ember.

— Ha újra választhatna,
mit csinálna?

— Üjra ezt választanám. 
Nem tévesztettem utat.

H. B.
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Gyermek- és felnőtt-táncház 
Indul a Kinizsi utcai kollégi
umban a Jánost együttes köz
reműködésével !

Időpont: vasárnap délutá
nonként 1/2 5 órától 6 óráig 
gyermekek részére, belépőjegy 
ára 10,—Ft. Vasárnap estén
ként 1/2 7 órától 10 óráig fel
nőttek részére, belépőjegy ára 
20,—Ft.

Minden érdeklődőt szeretet
tel várunk I

Díjat nyert
A KISZ Budapesti Univer

sitas Bizottsága e félévi pályá
zatán az értelmiségképzést 
szolgáló kiemelkelő jelentősé
gű munkájáért 10 000 Ft-os dí

jat nyert a Rajk László Szak
kollégium közössege.

Gratulálunk a kitüntetettek
nek!

Télapó-ünnepség
A szakszervezeti bizottság 

december 9-én rendezi meg az 
idei Télapó-ünnepséget, amely
re minden dolgozónkat kisgyer
mekeikkel szeretettel vár. Az 
ünnepség keretében a Vük cí
mű rajzfilmet vetítik le.

mai
Az. által ános kari TDK-kon

ferencia december 13-án csü
törtökön 2 órakor a Zsil utcai 
Tanácsteremben lesz! Minden 
érdeklődőt szeretettel várunk!

A TDK-bizottscg
Egyetemünk TDK-tanácsa 

az ülései között felmerülő 
problémák megoldására, a 
résztvevő tevékenységcentru
mok véleményének érvényesí
tésére és a titkár hatásköré
nek megosztására TDK-bizotx- 
ságot hozott létre, amelynek 
tagjai az elképzelések szerint 
a titkáron kívül a két szak- 
kollégium és az AIESEC kép
viselői, illetve a kari TDK-fe- 
letősök, tanécskoz-ásd joggal 
részt vevő a KISZ-bizothság 
szakmai-tudományos felelőse. 
A bizottság első összejövetelén 
november 28-án, melyen a 
meghívottak többsége jelen 
volt, megállapodtak abban, 
hogy kívánatos a kari felelő
sök munkájának segítésére 
kari diákképviselőket válasz
tani. Egyetértés mutatkozott 
abban, hogy a decemberben 
sorra kerülő kari, konferenciá
kon az AIESEC-re leadott dol
gozatok közül csak azoknak 
javasolható a 8 pont, amelyek 
már most elérik az egyetemi 
elfogadhatósági szintet, és az 
egyetemi beadási határidőig

való esetleges átdolgozással 
még csak jobbá tehetők. Kér
jük, a zsűrik szigorúan vitas
sák meg ezt a kérdést a terí
tékre kerülő dolgozatoknál.

Az egyetemi konferenciával 
kapcsolatban úgy foglalt állást 
a bizottság, hogy 1985. február 
25-én legyen a leadási határ
idő és az ülésszak április 15— 
25. között kerüljön megrende
zésre.

Ezután a TDK-titkár’ beszá
molt a. jövő évi országos kon
ferencia eddig megismert fel
tételeiről, időpontjáról és he
lyéről (közgazdasági szekció: 
április 10—11., Kereskedelmi 
és Vendéglátóipari Főiskola, 
marxizmus szekció: április 
10—12., Gödöllő); illetve arról, 
mi történt a mozgalom to
vábbié j lesz tésére j avas-la tokát 
tevő KISZ KB munkabizott
ságban. Végül a TDK nem
zetközi kapcsolatainak és a 
pénzügyi lehetőségek esetleges 
bővítésének kérdéseiről folyt a 
megbeszélés.

Kalotay Kálmán

Tőkei Ferenc a
19&4. d e c e m b e r 14-én e s te  fé l 7- 

lö l a z  '999-es K lub v e n d é g e k é n t T ö 
k e i F e re n c  t a r t  e lő a d á s t  B eszélge
té s  a  szo c ia lizm u s  á llá sá ró l c ím 
m el. I ro d a lo m k é n t az  e lő a d ó n a k  az 
á z s ia i te rm e lé s i  m ó d ró l í r o t t  m ű 
v e it (m e ly e k b e n  — le e g y sz e rű s í t
v e  —- k im u ta t ja ,  h o g y  o s z tá ly  n é l 
k ü l i  tá r s a d a lo m b a n , a  k ö z h iv a ta 
lo k o n  k e re sz tü l  is  le h e t  k iz sá k m á -

999-es körben
n y o lá s ) ,  a  ta v a ly i  M a rx -k o n fe re n 
c iá n  m o n d o tt b e sz é d é t és  a  T á r 
s a d a lm i S zem le  ez é v  o k tó b e ri 
s z á m á b a n  m e g je le n t K o r tá rs u n k -e  
M arx ?  (A n a g y o b b  e g észb en  g o n 
d o lk o d v a ) c ím ű  í r á s á t  a já n l ju k  az  
é rd e k lő d ő k  fig y e lm é b e .

S z e re te tte l v á r u n k  m in d e n  é r 
d e k lő d ő t!

B. J.

Kereskedelmi kari tanácsülés
Napirenden az alkotói szabadság

Három napirendi pont sze
repelt a kereskedelmi kar ta
nácsának november 27-i ülé
sén: az alkotószabadság rend
szerének értékelése, az 1985- 
86. évi jegyzetterv, a szóbeli 
tájékoztatók.

Bajnógel József dékánhe
lyettes bevezetőjében elmond
ta, hogy az alkotói szabadság
gal járó gondokat (eredmé
nyesség, óraterhelés, helyette
sítés, stb.) a kari tanács már 
1983-ban tárgyalta, de a prob
lémák azóta se oldódtak meg. 
A szabadságolás tervszerűsé
gének elősegítése érdekében 
részletes kérdőívet dolgoztak 
ki. A kérdőív a kidolgozásra 
kerülő témára (ennek haszno
sítása, célja, eredménye, stb.), 
az elbírálás módjára, a sza
badság időtartamára, a helyet
tesítés megoldási formájára 
irányul, s megköveteli a tan
székvezető (intézetvezető) rö
vid indoklását is a javaslatot 
illetőért, segíti a munka folya
matos ellenőrzését, a beszá
moló elkészítését is.

A felmerült kérdésekre 
adott válaszaiban Kollarik 
Amália/lékán kifejtette, hogy 
a szabadságolással összefüggő 
fegyelmezetlenséget, lazaságot 
meg kell szüntetni, ugyanak
kor hangsúlyozta, hogy bizal
matlanságról nincs szó, így 
nem terveznek szankciókat 
sem. Négyévenként maximum 
hat hónap adható alkotósza- 
badság címén, ennek időtar
tama lehet rövidebb is: össze 
lehet kapcsolni ezt az oktatók 
számára vonzó külföldi tanul
mányutakkal, elősegítve az 
arra való felkészülést, illetve 
a tapasztalatok feldolgozását. 
A szabadságolást össze kell 
hangolni a tanszéki tudomá

nyos tervvel és a káderután
pótlási tervvel. Az alkotósza
badság optimális hasznosítása 
érdekében, a nagyobb tervsze
rűséggel biztosítani kívánják 
azt, hogy a kutatók a szabad
ság ideje alatt minden egyéb 
kötelezettség alól felmentést 
kapjanak.

A kari tanács elfogadta az 
alkotói szabadságra vonatkozó 
előterjesztést, majd Kollarik 
Amália értékelte a tanszék 
következő évi jegyzettervét. 
A terv összesen harminc tan
anyagot tartalmaz, ezek két
harmadán a Nyelvi Intézet 
munkatársai dolgoznak. Külö
nösen az angol tanszék igyek
szik (11 jegyzet), igaz, hogy ezt 
megelőzően tíz évig angol 
jegyzet nem készült. A tan
anyagok között több olyan is 
szerepel a tervben, amely már 
korábban elfogadásra került. 
Késésben, határidőmódosítás
ban főleg a Nemzetközi Kap
csolatok tanszéke „jeleskedik”. 
A dékán — a kari tanács 
egyetértésével — kérte a tan
székvezetőket, hogy még egy
szer beszéljék meg a szerzők
kel a határidőt, s ahol az ed
dig elvégzett munka alapján a 
jegyzett elkészítésének nincs 
realitása, az ne szerepeljen a 
tervben.

Kollarik Amália az ifjúsági 
parlament és a Nyelvi Intézet
ben folyt felmérés tapasztala
tainak, tanulságainak ismerte
tésére tért át, majd végül Bai- 
nógel József az új doktori el
járásról tájékoztatta a tanács 
tagjait.

Végül a dékán kérte a7 ok
tatók KISZ-szervezete és a 
tanszékvezetők segítségét a 
„Rudas László”-díjna pályázók 
munkájának ösztönzésére.
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A b s z u r d  m e s e  Spert -  Spcrt -  Sport
Jancsi, a kétkezi favágó és Juliska, háztartásbeli, menyeg

zőjüket tervezgetve nagyanyához tartottak az erdőben. Nagy
mama, leánynevén, Ágnes, épp a Patyolatnál mosatta fehér 
gyolcsát, így nem tudta, hogy mézeskalács házikójához kivonul
tak a tűzoltók. A parázsnál Néró császár sütögette szalonnáját. 
Felháborodtak ezen az erdő kis lakói, a mókus répa-retek-mo- 
gyoróval bombázta a császári vezérkart, míg egy partizán go
lyójától holtan zuhant a cserjésbe, ahol Hamupipőke éppen el
vesztette. {A topánkáját.) A daliás herceg nem tudta hová te
gye. (Magát. Ugyanis a topánka meglett, idős asszonyra hason
lított.) Hátán rőzse, rajta Intimpista ripacskodott lopott csoda
lámpájával, elűzve a fellegeket Aesopus homlokáról. Az ösvé
nyen tíz kicsi néger strázsált, védve azt a negyven rabló ellen. 
Am e kis munkásőrség nem tudta megfélemlíteni a szocializ
mus vámszedőit. A gyermekláncfű és a lánckereskedelem to
vább virágzott. Az erdő fogadott fiának, Maugiinak nem volt 
gyermekbarlangja, így nem csoda, hogy az illetékes rendőr
őrsön kötött ki. Az őrsvezetőről hiányzott a piros nyakkendő. 
Talán nem élt ahhoz méltón? — kérdezhetnénk méltán.

A vadóc rosszcsont pere rövid volt, a híres Petrocelli ha
mar kimosdatta a kisz koszlovagot. Cserébe az erdei gmk fel
húzta végre évek óta épülgető házát. Éppen idejében, mert meg
érkezett a Télapó, aki megdorgálta a mesemondót, hogy ne ír
jon többet ekkora marhaságot, mert ha ilyesmiken töri a buksi 
fejet, akkor megnézheti magát egy hónap múlva a vizsgákon, 
ahol nem virgáccsal „jutalmaznak”. (Na, végre itt a vége, fuss 
el véle!!)

Kolozsvári Zoltán

Kosárlabda:
Lányaink megszerezték az 

NB I-ben idei első győzelmü
ket. Óriási csatában: Közgáz— 
Ganz-MÁVAG 84-62.

Elkezdődött az egyetemi, fő
iskolai országos, bajnokságok 
1984—85-ös sorozata. Kosár
labdában a lányok a Kecske
méti Tanítóképzőt fölényesen, 
a fiúk a Nyíregyházi Mezőgaz
dasági Főiskola NB II-es csa
patát nagy küzdelemben, szép 
mérkőzésen győzték le, s így 
mindkét csapatunk bejutott 
a következő fordulóba, ahol 
további sikereket kívánunk.

Röplabda:
A lányok az 1984-ben induló 

nemzetközi Duna Kupában 
szerepeltek. Kezdetben siker
rel, a véghajrá azonban rosz- 
szul végződött, s ezért nem 
tudtuk az első helyet megsze
rezni. A tornán két osztrák, két 
cseh és két magyar csapat vett 
részt. Mindegyik otthonában 
volt egy-egy forduló, így jöt
tek létre a körmérkőzések. 
Csapatunk végül a 2. helyen 
végzett. Az NB 1-es bajnokság 
folytatásában a lányok az 5-8. 
hegért küzdhetnek.

Labdarúgás:
Focicsapatunk a IX. kerület 

képviseletében remekül szere
pelve, megnyerte a Budapesti 
Lakóhelyi Spartakiádot.

Vitorlázás:
Egyéidmüník elsőéves hall

gatója, Nyári Gyula — társá
val — ismét kiváló eredményt 
ért el. A jugoszláviai Opatijá- 
ban megrendezett vitorlásver
senyén — amely a Világ Ku
pába is beszámít! —, kitűnő 
versenyzéssel megszerezték a 
470-es hajóosztályban a győ
zelmet. Gratulálunk!

Természetjárás:
Lelkes túravezétőink szer

vezik a túraszakosztályt. Már 
körülbelül 89 fő leigazolt hó
dolója van ennek az egészsé
ges, csodálatos körülmények 
között végezhető sportformá
nak. A szakosztály a hétvége
ken remek programokat bizto
sít. Az érdeklődők keressék 
Várad! Tibor elsőéves, 16-os 
csoportbeli, illetve Ollári Ist
ván szintén elsőéves, 13-as 
csoportbeli hallgatókat.

Kun István

Szabadosék bűvöletében..
Szerencsére a Közgáz Jazz 

Klub vissza-visszatérő vendége 
Szabados György. Egy hónapja 
Jifi Stivinnel játszott, decem
ber 1-én pedig új összetételű 
triójával szerepelt a Kinizsi 
utcában — mindkétszer telt 
ház előtt.

így a műsor után már nyu
godtan kijelenthetjük, hogy az 
új formáció méltó a régi (Sza
bados—Vajda—Faragó) hírne
véhez, ső t. . .

A trió tagjai egymást múl
ták felül. Dresch Mihály 
(szaxofonok) rendkívül tisztán 
fújta mind a magas, mind a 
mély hangokat, improvizatív 
jitéka, cirkulációs légzési tech
nikája egészen egyedülálló. 
Geröly Tamás ütőhangszerei
ből káprázatos ritmusokat va
rázsolt elő. Szabados György 
hol a billentyűkön, hol a zon
gora húrjain, ujjheggyel, ujj
pereccel, könyökkel játszott — 
kiválóan. Milyen „egyszerű” a 
siker titka: végy egy egyszerű 
dallamot, fejleszd tovább, 
játssz komolyzenei, népzenei 
bartóki motívumokat, juttasd

el a közönséget is szinte az ex- 
tázisig, majd oldd fel a feszült
ségeket, s már csak nieg kell 
hajolnod a felszabadult taps
viharban.

Szabadosék óriási sikere után 
nehéz dolga volt az NDK-be
li Unkrodt—Zerbe duónak.
(Dietrich Unkrodt — tuba, 
Hannes Zerbe — billentyűs • 
hangszerek). Sokan el is tá
voztak már a mysoruk előtt a \ 
kései kezdés miatt, s talán j 
riasztó volt a formáció szokat- j 
lan összetétele is. Ok is free- i 
jazzt játszottak, különleges 
hanghatásokat keltve, igen ma
gas színvonalon. (Hannes Zer
be 15 tagú együttesének leme
ze egyébként az NDK Kultúra 
boltjában megvásárolható.)

A közönség tehát ezen a hé
ten is ragyogó koncerteket lát
hatott, a mai belépőárakhoz 
képest nagyon olcsón (30 fo
rintért).

Volt egyszer rég, még a re
konstrukció előtt, egy legendás 
hírű jazz klub a közgázon, s 
most végre újra az ország leg
jobb klubjai közé tartozik. . .

- r i -

B íra M a ria n n

KAVA R G ÁS
a mélyben másfelé
kavarog fordítom
valami hiába
feltör és nem múlik
visszahull feltör hát
kavarog leírom
nem múlik nem segít
gyötrődöm továbbra
figyelmem kavarog

Már szemesnek sem áll a világ...
A régi bölcs mondás, hogy 

„szemesnek áll a világ” az 
idei vizsgajelentkezásek alkal
mával meginogni látszott. 
Azokat, akik régi jó szokásuk 
szerint a vizsga.ielentkezések 
leadásának első napján 8 óra
kor megjelentek a tanszéke
ken, igencsak kellemetlen 
meglepetés érte. Ahol be le
hetett jutni, ott azon nyom
ban kiderült, hogy a decem
beri vizsganapok már elkel
tek, de volt ahonnan elküld
ték a jelentkezőket azzal, hogy 
majd 9 órától, fél 10-től, stb. 
lehet leadni a jelentkezéseket. 
Ha ennek valaki bedőlt, azt 
később érte a hidegzuhany. 
Mire — mondjuk háromne
gyed kilencre visszaért (mond
ván nehogy megelőzzék), ad
digra már beengedték azokat, 
akik 10-15 perccel 8 óra után 
értek oda és így persze de
cemberi és január eleji napok 
itt is elfogytak. De ez még 
mindig nem minden. Egyes 
tanszékeken voltak olyan jó- 
indulatúak, hogy legalább vá
rakozólistáikat nyitottak, (vi
lággazdasági tanszék), de elő
fordult az is, máshol, hogy a 
megengedett létszám fölött je
lentkezők nevét egyszerűen 
kihúzták, úgy, hogy az érde
keltek nem is tudnak róla, 
hogy az adott napon nem vizs
gázhatnak. Mikor megkérdez
tük, hogy vefük mi. lesz, a vá

lasz rendkívül egyszerű volt: 
„majd jönnek más napon”. 
Nem mondom, hogy a diákok 
eljárása teljesen korrekt volt, 
de amit a tanszéki titkár csi
nált (már amikor letette a re
gényt a kezéből), az felháborí
tó. Pláne, ha hozzávesszük az 
egyetemi polgárhoz legkevés
bé sem méltó bánásmódot, 
amiben részesültünk. (Ezen a 
téren egyébként az elmélet
történet tanszék már régóta
„élen jár”.)

Olyan zseniális megoldás is 
előfordult, hogy a tanszéki hir
detőtábla szerint csak 27-étől 
kezdve lehetett feliratkozni, de 
mi sem természetesebb, mint 
az, hogy már 26-án is fogad
tak el jelentkezéseket és ak
kor míg azt vágták a fejünk
höz, hogy „tudhatták volna, 
hogy mindenhol hétfőtől lehe
tett jelentkezni, miért pont itt 
lenne másképp?!”

Az, hogy a hirdetmény mást 
mondott, úgy látszik teljesen 
mellékes (szociológia tanszék).

Hogy miféle megpróbáltatá
sok várnak még ránk, azt csak 
sejteni lehet, de annyi bizo
nyos, hogy akinek sikerül de
cemberi vizsgára jelentkeznie, 
annak legalábbis sasszeme 
kellett, hogy legyen.

Sz. A.

' Tarfőzik
Egyik barátom igencsak meg

lepődött, amikor november 29- 
én este kézbe vette aznapi 
„postáját” a Kinizsi kollégium
ban. Csodálkozva olvasta mi
szerint FELSZÓLÍTJÁK, hogy 
másnap, 30-án délután kettő
ig fizesse be a szeptember, ok
tóber, november havi kollégiu
mi díjat, (közel 2000 Ft-ot), s 
ha nem teszi meg a kijelölt ha
táridőre, akkor a késedelem 
miatt KAMATOT kell fizetnie. 
Ebben még nincs semmi külö
nös, ám jelen esetben a körül
mények még másról is beszél
nek.

A srác ugyanis szociális ösz
töndíjat kap, s jogosan gondol

ta, hogy (a jól bevált gyakorlat 
szerint, s mint ahogy tavaly is 
tették) ebből az összegből le 
fogják vonni a kollégiumi dí
jat. Ezt nem tették, s erről még 
őt sem értesítették, ö  pedig ezt 
nem is tudhatta, hiszen időköz
ben családja egy kislánnyal 
gyarapodott, (a felesége így 
nem dolgozik), s emiatt is na
gyobb összegű segélyt kap. így 
könnyen elgondolható, hogy 
mennyire hátba vágta a 29-én 
érkezett felszólítás.

Nem hiszem, hegy ne jelent
kezett volna a hiány előbb az 
adminisztrációban! Nem hi
szem, hogy az ügyben csak 
ilyen későn, csak ilyen mód
szerrel lehetett eljárni! Azt 
viszont igen, hogy nem nagy 
elvárás: kicsit körültekintőb
ben . . ,

(les —)

C ytoíógia  (2.)
A női ivarcsatorna rosszin

dulatú daganatainak mintegy 
70-80 %-át a méhrákok te
szik ki. A méhrák két formá
ját különböztetik meg: az 
egyik a méhnyak-, a másik a 
méhtestrák. A kettő klinikai 
megjelenésében, lefolyásában, 
felismerésében és gyógyításá
ban egymástól eltér, ezért kü- 
lön-külön ismertetjük.

A méhnyakrák — éppen úgy 
mint más rákbetegség — ki
alakulásának pontos okát nem 
tudjuk. Ennek ellenére a kér
désben az elmúlt évek kutatá
sai számos fontos megállapí
tást hoztak. Ezek közül talán 
a legfontosabbak lehetnek a 
méhnyak sok éven keresztül 
fennálló idült gyulladásai, 
amelyek kialakulásában szere
pet játszhatnak a baktériu
mok, a gombák, a trichomo
nas, esetleg a vírusok is. A 
promiszkuitás, a nemi tisztál
kodás hiánya sem elhanyagol
ható. Kórokként szerepelhet
nek a szülések, a terhesség- 
megszakítások során keletkező 
méhszájrepedések is. A fo
gamzásgátló tabletták szere
pe e téren nem bizonyított.

A méhnyakrák elsősorban a 
méhnyak hüvelyi részének 
többrétegű laphámjából, vagy 
ritkábban a méhnyak csator
nájának mirigyeiből indul ki.

A méhnyakrák kilakulásá- 
nak folyamatát minden eset
ben kóros hámelváltozásók, 
ún. rákelőző állapotok jelzik. 
A méhnyak rákelőző állapotait 
idegen szóval dysplasiának ne
vezik, amely enyhe, közepes és 
súlyos fokú lehet. A dyspla- 
siák a méhnyakon sok éven 
keresztül jelen lehetnek anél
kül, hogy az esetek többségé
ben bármilyen klinikai tüne
tet vagy panaszt okoznának.

Bizonyított tény, hogy a 
méhnyak rákelőző állapotai sú
lyosságuktól függően mintegy
6-12 év alatt alakulnak át 
rákká. A méhnyak kóros rák
megelőző hámelváltozásainak 
és rákjainak legegyszerűbb 
és leghatékonyabb felismerési 
módszere a cytodiagnosztika.

A tömegszűrések során vég
zett nőgyógyászati vizsgálatkor 
a hüvely hátsó boltozatáról és 
a méhszájról fapálcikára rög
zített nedves vattatamponnal 
vett kenet (sejtminta) vékony 
üveglemezre vihető, és rögzí

tés, festés után közvetlenül 
mikroszkóppal vizsgálható.

A mikroszkópos cytológiai 
vizsgálat során a helyes tech
nikával nyert kénetekben je
len- lévő sejtek egyértelműen 
jelzik a méhnyak kóros elvál
tozásait, esetleg rákját és egy
ben megszabják a követendő 
gyógyítás módját is. Cytológiai 
vizsgálatok mellett rendkívüli 
fontosságú a kolposzkópos 
vizsgálat, amelynek lényege a 
méhszáj felszínének nagyító
lencsével történő vizsgálata is. 
A két módszer együttes alkal
mazásával kóros elváltozások 
csaknem 100 %-ban kórismáz- 
hetők.

Magyarországon 1983-ban az 
összes . méhnyakrákos beteg 
között az ún. 0 stádium (teljes 
mértékben gyógyítható rák) 
már 85 %-ban fordult elő, 
szemben a 20 év előtti 15 %- 
kai. A fennmaradó 15 % az 
előrehaladott rákkal, tünetek
kel jelentkezők felkeresése, 
szűrése további feladatunk.

Egészségügyi kormányza
tunk az elmúlt 12 évben meg
teremtette a cervixcytológiai 
vizsgálatok személyi és tárgyi 
feltételeit. A cvtölógiai hálózat 
ma már 1 400 000 nőgyógyá
szati cytológiai vizsgálat el
végzésére képes. Ez a szám 
1986-ra az ún. cervix (méh- 
nvak) program keretében 
2 000 000-ra emelkedik, amely
nek célja minden 20—65 év 
közötti nő 2 évenkénti leg
alább egyszeri cytológiai rák
szűrő vizsgálata.

ifi. Bak Mihály dr.
Bodó Miklós dr.
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